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Puterea în APLicare/spre o autonomie locală reală

SCOTT JOHNSON: „PRIMARII TREBUIE 
SĂ PUNĂ PRESIUNE ASUPRA GUVERNULUI 
PENTRU A CONTINUA PROCESUL DE DESCENTRALIZARE A PUTERII. 

ACEASTĂ PRESIUNE, PRIN INTERMEDIUL CALM, ACEASTĂ PRESIUNE, PRIN INTERMEDIUL CALM, 
VA REUȘI SĂ ADUCĂ SCHIMBAREA!” VA REUȘI SĂ ADUCĂ SCHIMBAREA!” 
Scott Johnson a condus Proiec-
tul USAID de susţinere a Au-
torităţilor Locale din Moldova 
(LGSP) în perioada 2012-2015. 
Colonel în rezervă şi o perso-
nalitate inspiraţională, a ajuns 
în ţara noastră după un drum 
lung prin mai multe state ale 
lumii. Scott Johnson a acumulat 
o experienţă impresionantă în 
domeniul administraţiei publice, 
activând în calitate de manager 
de oraș în Portsmouth, Ohio, 
Oklahoma City şi Cincinnati, 
SUA. A activat în cadrul Agenţi-
ei Statelor Unite pentru Dezvol-
tare Internaţională în România, 
Irak şi Afganistan, implemen-
tând proiecte care au impulsi-
onat schimbarea în activitatea 
APL din aceste ţări. La sfârșitul 
misiunii în RM, Scott Johnson a 
răspuns la mai multe întrebări 
privind desfășurarea procesului 
de descentralizare. 

Dvs. aţi activat în calitate de 
manager de oraş în SUA, v-aţi im-
plicat în proiecte importante pen-
tru domeniul APL  în Irak, Afganis-
tan şi România. În comparaţie cu  
aceste ţări și prin prisma acestei 
experienţe, cum vedeţi adminis-
traţia publică locală în Moldova? 

Autorităţile publice locale din Moldo-
va au anumite similitudini, în special cu 
sistemul din Afganistan. Respectiv, APL 
deţin o putere foarte mică, și asta deoarece 
sistemul existent, în mare parte, presupu-
ne că autoritatea trebuie să fi e transmisă 
în jos de la nivelul central. Administraţia 
publică din România poate fi  comparată 

cu cea din Republica Moldova din perspec-
tiva că, acum aproximativ 20 ani, era, la 
fel, foarte centralizată. Însă, administraţia 
publică din România a devenit substanţial 
mai puţin centralizată în ultimii ani, as-
tfel încât dispune de o abilitate mult mai 
mare de a-şi gestiona activităţile şi de a-şi 
exploata sursele locale de venit de sine 
stătător. Edilii locali îşi pot stabili singuri 
taxele locale, fără necesitatea vreunei 
aprobări din partea autorităţilor centrale. 
Astfel, aceștia îşi pot bugeta propriile fi na-
nţe şi cele transferate de la Guvern, fără 
vreun acord prealabil cu autorităţile cen-
trale sau judeţene. 

SCOTT JOHNSON: ”PRIMARII MOLDOVENI, LA ÎNCEPUT, ÎMI PĂREAU FOARTE 
PESIMIŞTI, CONVINŞI CĂ SUNT SUBFINANŢAŢI, NU DISPUN DE PERSONALUL 
NECESAR ȘI AU O PUTERE MULT PREA MICĂ PENTRU A OBŢINE CEVA. DUPĂ 
ACEŞTI CÂŢIVA ANI, PE CARE IAM PETRECUT ÎN REPUBLICA MOLDOVA,  VĂD 
O SCHIMBARE SESIZABILĂ, PALPABILĂ A ATITUDINII LOR!”
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 SCOTT JOHNSON: ”PRESTATORII 
DE SERVICII SAU POMENIT ÎNTR
UN CERC VICIOS FĂRĂ CAPĂT. EI 
NU POT ACOPERI CHELTUIELILE 
CURENTE, NUŞI POT PERMITE 
EFICIENTIZAREA ȘI CREȘTEREA 
CALITĂŢII ȘI NICI NU POT COLECTA 
BANII NECESARI PENTRU A 
CORECTA ACEASTĂ SITUAŢIE. 
ASTFEL, FĂRĂ O ASISTENŢĂ 
EXTERNĂ SUBSTANŢIALĂ AR 
FI PROBABIL IMPOSIBIL DE A 
REZOLVA ACEASTĂ PROBLEMĂ!”

Puterea în APLicare/spre o autonomie locală reală

APL sunt libere să facă orice îmbu-
nătăţiri au nevoie, să contracteze credite 
conform necesităţilor locale şi să-şi ram-
burseze creditul în perioada în care bene-
fi ciază de proiect. Acest sistem permite ca 
oamenii care se bucură de îmbunătăţiri, 
spre exemplu, de o clădire nouă, să achite 
pentru aceasta. În Moldova situaţia este 
diferită: primăria trebuie să aibă banii în 
buget pentru a implementa o îmbunătăţi-
re. Sistemul din România, la fel ca și cel 
din SUA, este superior prin faptul că oferă 
oportunitatea autorităţilor locale să in-
vestească în infrastructură, asigurându-se 
că plătitorii sunt totodată şi benefi ciarii. 
Moldova nu dispune de un sistem la fel 
de democratic ca cel din SUA, nici măcar 
ca cel din România. Dar este unul mai de-
mocratic decât cel din Afganistan. Există o 
mică infl uenţă etnică, dar nu este la fel de 
vicioasă ca în Afganistan.  

Care au fost primele impresii 
despre Moldova şi primarii săi?

La prima impresie, ţara dumneavoas-
tră mi-a părut foarte asemănătoare cu 
România, dar și foarte diferită de statul 
vecin. Primarii moldoveni, la început, îmi 
păreau foarte pesimişti, convinşi că sunt 
subfi nanţaţi, nu dispun de personalul ne-
cesar și au o putere mult prea mică pentru 
a obţine ceva. După aceşti câţiva ani, pe 
care i-am petrecut în Republica Moldo-
va,  văd o schimbare sesizabilă, palpabilă 
a atitudinii lor. Cel puţin pe primarii din 
oraşele cu care am lucrat îi văd total op-
timişti în privinţa a ceea ce pot obţine de 
sine stătător împreună cu echipa APL. Ei 
încă se mai simt subfi nanţaţi, simt încă 
lipsa de sufi cientă autoritate, dar au o 
gândire pozitivă, au o mai mare încrede-
re în forţele proprii şi în abilitatea de a 
schimba ceva în sistem şi de a îmbunătăţi 
nivelul serviciilor pentru cetăţeni. Aceas-

SCOTT JOHNSON: „PRIMARII TREBUIE 
SĂ PUNĂ PRESIUNE ASUPRA GUVERNULUI 
PENTRU A CONTINUA PROCESUL DE DESCENTRALIZARE A PUTERII. 

ta este o schimbare semnifi cativă produsă 
într-un timp relativ scurt. 

Care vi se par principalele ob-
stacole şi probleme în domeniul 
prestării serviciilor publice la ni-
vel local?

Prima şi cea mai evidentă problemă 
este că infrastructura de prestare a ser-
viciilor publice este aproape total uzată, 
neoperaţională, inefi cientă şi în necesitate 
stringentă de înlocuire. Şi anume înlocui-
re, nu reparare.  În majoritatea cazurilor 
este într-o stare deplorabilă şi uzată pen-
tru a mai fi  desfășurate îmbunătăţiri sau 
reabilitări cosmetice. Acesta aspect repre-
zintă o provocare serioasă pentru autori-
tăţile locale. Din cauză că serviciile se afl ă 
sub orice nivel, majoritatea cetăţenilor nu 
sunt dispuşi să achite pentru ele. Ei nu-

și permit să plătească mai mult pentru a 
spori calitatea serviciilor respective, iar 
dacă lucrurile rămân la același stadiu, ei 
refuză să dea bani în general. Astfel, pres-
tatorii de servicii s-au pomenit într-un 
cerc vicios fără capăt. Ei nu pot acoperi 
cheltuielile curente, nu-şi pot permite efi -
cientizarea și creșterea calităţii și nici nu 
pot colecta banii necesari pentru a corecta 
această situaţie. Astfel, fără o asistenţă 
externă substanţială ar fi  probabil imposi-
bil de a rezolva această problemă.

Care este primul lucru pe care îl 
faceţi atunci când vizitaţi o nouă 
ţară? 

Eu privesc atent parcurile, urnele de 
gunoi, urmăresc sistemul de transport pu-
blic, iluminatul public, scurgerile de apă 
pluvială, deoarece toate aceste aspecte 
vorbesc despre cât de bine operează/fun-
cţionează autorităţile locale.

În timpul Întâlnirii Trimestria-
le a Primarilor aţi împărtășit câte-
va idei despre construirea relaţiei 
de succes Primar- Consiliu Local. 
Ca o concluzie, ce sfaturi- cheie aţi 
oferi primarilor pentru a îmbună-
tăţi comunicarea cu consilierii?

Cheia unei relaţii bune între un Primar 
și Consiliul Local, oriunde în lume, este 
comunicarea. Oricât de mult s-ar discuta 
cu membrii Consiliului, este mereu loc de 
mai bine. Așa cum un consiliu este un or-
ganism deliberativ, un grup, și un primar 
este o persoană - primarul are întotdeauna 
libertatea individuală de acţiune. Și mem-
brii acestui grup devin un pic invidioși pe 
acest lucru. Consiliul, însă, are capacitatea 
de a face viaţa unui primar foarte difi ci-
lă. De consilieri depinde rezolvarea mai 

ACEASTĂ  PRESIUNE,  PRIN  INTERMEDIUL CALM,  ACEASTĂ  PRESIUNE,  PRIN  INTERMEDIUL CALM,  
VA  REUȘI  SĂ  ADUCĂ  SCHIMBAREA!” VA  REUȘI  SĂ  ADUCĂ  SCHIMBAREA!” 
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SCOTT JOHNSON: „ÎN PATRU ANI AM 
OBSERVAT CĂ PRIMARII AU DEVENIT 
MULT MAI INOVATIVI ȘI CONȘTIENŢI 
ÎN CEEA CE SUNT CAPABILI SĂ 
FACĂ!”

 SCOTT JOHNSON: ”CONVINGEREA 
CĂ MAI MULTĂ AUTORITATE 
ÎNSEAMNĂ MAI MULTĂ ABILITATE 
DE GESTIONARE A FINANŢELOR A 
DEVENIT PROPRIE PRIMARILOR DE 
ASTĂZI. ȘI ACEASTĂ ATITUDINE 
DEVINE DIN ÎN CE MAI UNIVERSALĂ 
ȘI MAI ACCENTUATĂ. CONGRESUL 
AUTORITĂŢILOR LOCALE DIN 
MOLDOVA ARE UN ROL CHEIE ÎN 
ACEST PROCES!”

Puterea în APLicare/spre o autonomie locală reală

multor probleme, astfel încât primarul să 
poată activa şi acţiona. Este vorba aici și 
de un aspect foarte important, și anume 
aprobarea bugetului. Astfel, dacă nu există 
o relaţie cooperantă între Consiliu și Pri-
mar, atunci Consiliul va avea numeroase 
rezerve la acest capitol. Printr-o comu-
nicare efi cientă, Consiliul va fi  mai puţin 
tentat să pună piedici. În cazul în care 
Consiliul se va simţi parte a tuturor de-
ciziilor, acesta va fi  mai încrezător atunci 
când vine momentul pentru a obţine apro-
barea acestora. Ei vor simţi că Primarul și 
Consiliul sunt o echipa, nu doi concurenţi.

Sunt aproape 4 ani de când vă 
afl aţi în Republica Moldova și 
de când este implementat Proiec-
tul LGSP. Aţi observat evoluţii în 
mentalitatea și expertiza pe care o 
deţin autorităţile locale?

Atitudinea de astăzi şi cea de acum 
4 ani sunt foarte diferite. Primarii sunt 
mult mai activi acum. Ei sunt predispuși 
să facă, să realizeze și să îmbunătăţească 
mai mult. Ei au mai multă autoritate de-
cât acum patru ani datorită modifi cărilor 
legislative. Unii primari au devenit foarte 
activi în ceea ce privește exercitarea aces-
tei autorităţi. În patru ani am observat că 
primarii au devenit mult mai inovativi și 
conștienţi în ceea ce sunt capabili să facă. 
Am urmărit că unii edili au dat dovadă 
de abilitate și perspicacitate și au știut să 
profi te din plin de asistenţa în gestiona-
rea activelor publice, astfel încât astăzi 

își exploatează mult mai efi cient active-
le pe care le deţine orașul. Și ei fac asta 
în benefi ciul cetăţenilor. Am văzut orașe 
care au devenit mult mai bune în gesti-
onarea lichidităţii, modul în care se evi-
tă insufi cienţele și excesele. Și avantajele 
descentralizării sunt mult mai evidente 
la moment. Primarii priveau descentrali-
zarea ca pe o situaţie în care Guvernul le 
permite să facă mult mai multe lucruri, 
neoferind, însă, totodată și resursele nece-
sare pentru a le îndeplini. Astfel, ei vedeau 
descentralizarea ca pe un instrument care 
îi va face să arate prost în faţa cetăţenilor. 
Dar cred că această atitudine s-a schimbat. 
Convingerea că mai multă autoritate înse-
amnă mai multă abilitate de gestionare a 
fi nanţelor a devenit proprie primarilor de 
astăzi. Și această atitudine devine din în ce 
mai universală și mai accentuată. Primarii 

înţeleg că pot activa la fel ca și colegii lor 
din România. Dacă ei vor continua să pună 
presiune asupra Guvernului pentru a con-

tinua procesul de descentralizare a puterii 
către primari vor reuși să aducă schimba-
rea. Și asociaţiile Autorităţilor Locale, așa 
cum este Congresul Autorităţilor Locale din 
Moldova, au un rol cheie în acest proces.

Cum vedeţi viitorul descentrali-
zării în Republica Moldova? 

Eu sunt convins că continuarea proce-
sului de descentralizare este inevitabilă. 
Întrebarea este cât de rapid se va întâm-
pla acest lucru.  În ultimii patru anii acest 
proces a decurs prea lent. Va fi  acest pro-
ces mai rapid în următorii 4 ani? Eu, cu 
certitudine, cred asta.   

Care sunt doleanţele și recoman-
dările pe care aţi vrea să le împăr-
tășiţi primarilor din Moldova?

Speranţa mea este că creșterea auto-
rităţii APL va spori gradual democraţia 
directă în Moldova și aceasta va conduce 
la îmbunătăţirea serviciilor publice, a ca-
lităţii vieţii și a standardelor de trai. Au-
torităţile locale pot face multe, dar ele nu 
pot face totul. Autorităţile locale au capa-
citatea de a-și face lucrul substanţial îm-
bunătăţit. Cred că în 5 ani primăriile pot 
deveni mult mai puternice și mai prospe-
re. Există sufi ciente exemple în ţările eu-
ropene vecine: Bulgaria, România, Cehia, 
Slovacia, Ungaria. Nu există vreun motiv 
pentru care același lucru nu ar fi  posibil 
în Moldova.  

Care este motto-ul Dvs în viaţă?
Mi-a rămas adânc în memorie un ci-

tat pe care l-am auzit atunci când lucram 
în Orientul Mijlociu și Asia, citat al lui 
Thomas Edward Lawrence, un ofi ţer al 
Armatei Britanice, cunoscut ca Lawren-
ce de Arabia: “Mai bine să-i lăsăm să facă 
ei de sine stătător imperfect, decât să fa-
cem noi perfect în locul lor, deoarece este 
ţara lor, viaţa lor și timpul nostru aici este 
scurt”. Acest gând cred că este unul po-
trivit pentru toţi cei care oferă asistenţă 
unei ţări.
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CALM, PARTENER USAID ÎN 
Procedura de semnare a avut 

loc în cadrul Întrunirii Trimes-
triale a Primarilor de Orașe. As-
tfel, organizarea și desfășurarea 
întâlnirilor și dezbaterilor cu 
participarea primarilor de oraşe 
se va face sub egida CALM.

Documentul a fost semnat 
de Scott Johnson, directorul 
LGSP Moldova, și Tatiana Ba-
dan, președinte CALM, primar de 
Selemet. Prin cooptarea CALM, 
USAID asigură continuitatea 
acţiunilor, activităţilor, instru-
mentelor, și a practicilor imple-
mentate de către LGSP în bene-
fi ciul comunităţilor, a menţionat 
Scott Johnson. 

Ofi cialul a mai menţionat că 
scopul acestui proiect este de a 
îmbunătăţi guvernarea locală, 
astfel că LGSP va oferi în conti-
nuare programe de excelenţă în 
administrarea locală pentru dez-
voltarea capacităţilor primăriilor 
din oraşe.

De cealaltă parte, Tatiana Ba-
dan s-a arătat convinsă că ace-
astă colaborare nu numai că va 
contribui la dezvoltarea capaci-
tăţilor și performanţelor CALM, 
dar și va asigura o consolidare 
masivă a primarilor de orașe 
care, sub egida organizaţiei, vor 
aborda problemele cu care se 
confruntă și vor identifi ca soluţii 
pentru acestea. Ulterior, CALM, 
graţie expertizei de care dispune, 
dar și a experienţei, va promova 
interesele primăriilor la nivel 
central, dar și pe plan  internaţi-
onal. Badan a venit  către pri-
mari cu un îndemn: ” Vă sugerăm 
să fi ţi activi, să vă implicaţi, să 
veniţi către CALM cu problemele 
specifi ce cu care vă confruntaţi. 
Le vom studia, vor organiza anu-
mite ședinţe, în cadrul cărora ex-
perţii vă vor oferi răspunsuri și 
soluţii.”

În baza aceluiaşi memoran-
dum semnat, Congresul Au-
torităţilor Locale din Moldova 
(CALM), organizaţie reprezenta-
tivă a APL, va crea și consolida 
Reţeaua Oraşelor. 

Primarii celor 32 oraşe-cen-
tre raionale au participat activ 
la acest eveniment, aducând cu 
sine practicile pozitive şi istorii-
le de succes din localităţile sale. 
Participanţii, indiferent de culoa-
rea politică şi experienţa ca pri-
mar, au pus pe masa de discuţii 
problemele comune oraşelor, ce 
ţin de îmbunătăţirea manage-
mentului fi nanciar şi a servicii-
lor publice, şi au fost căutate căi 
de soluţionare a lor. În cadrul 
sedinţei s-au discutat subiecte 

care vizează priorităţile de dez-
voltare, aşteptările primarilor de 
la  proiectul menţionat, precum 
şi identifi carea unor strategii de 
durată în domeniul APL. 

 

Gheorghe RĂILEANU, 
primar de Cimișlia: 
DIN CAUZA BIROCRAŢIEI 
ȘI SUPRAASIGURĂRII, ÎN 
ADMINISTRAŢIA PUBLICĂ 
LOCALĂ, VITEZA BANILOR 
NU ARE NICIO IMPORTANŢĂ. 
FINANŢELE PUBLICE LOCALE 
AU UN SPECIFIC, IAR O 
OPERAŢIUNE FINANCIARĂ 
POATE DECURGE 3 LUNI! 

„Mulţumesc mult pentru su-
port USAID. Din anul 2013, acest 
proiect reprezintă o oportunita-
te reală pentru noi, aducând in-
strumente inovatoare pe cele trei 
componente de bază. Suntem 
foarte bucuroşi că benefi ciem de 

asistenţa proiectului în elaborarea 
Planului local de acţiuni, a Planu-
lui de dezvoltare urbană integrată 
şi a Planului durabil de efi cienţă 
energetică. Astfel, am putut spori 
capacităţile actorilor locali şi să 
accesăm mai multe proiecte şi 
fonduri europene. Aș vrea să mă 
adresez primarilor care sunt la pri-
mul mandat, cu mici refl ecţii asu-
pra fi nanţelor publice. Unii dintre 
Dvs. vin din mediul de afaceri, 
acolo unde afacerile se fac mult 
mai repede. În economia reală vi-
teza banilor este un factor foarte 
dominant. În administraţia publi-
că locală, viteza nu are nicio im-
portanţă. Din cauza birocraţiei, din 
cauza supraasigurării… Finanţele 
publice locale au un specifi c, și 
anume când practic o operaţiune 
fi nanciară poate decurge 3 luni. Ce 
bani avem, de unde îi luăm? Știm 
că avem bani, salariaţi, active… 
Banii îi putem primi din venituri 

proprii, fi nanţări cu destinaţie spe-
cială și transferurile cu destinaţie 
generală. Sunt venituri pe care nu 
putem să le majorăm mult, este 
un plafon până unde putem ajun-
ge. În republică avem o situaţie 
extraordinar de complicată, dar 
nu suntem nici capabili să avem 
o evidenţă bună a patrimoniului 
ca să obţinem venituri mai multe. 
În primul rând, m-aș referi la pă-
mânt. Cei care arendează pământ 
ară mai mult, persoanele arăta și 
drumurile pe câmp… De 8 ani și 
jumătate sunt primar și observ 
cum zeci de hectare de pământ 
sunt folosit abuziv. În același timp, 
este un domeniu care ne-ar putea 
aduce venituri, dacă ar fi  o ordine 
în acest sens. Revigorarea activi-
tăţii economice ar fi  încă o soluţie 
pentru suplinirea bugetelor locale. 
Este un demers serios, care merită 
abordat, dar efectele nu sunt ime-
diate.

Viorel FURDUI, director 
executiv CALM: 
UNA DIN SARCINILE NOASTRE 
COMUNE ESTE SĂ NE FOCUSĂM 
PE ACEST POTENŢIAL  
PÂRGHIILE DE MAJORARE 
A VENITURILOR LOCALE ȘI 
SĂ ABORDĂM PUNCTUAL 
TOATE BARIERELE CARE STAU 
ÎN CALEA PRIMARILOR ÎN 
ATINGEREA ACESTUI DEZIDERAT

„Dacă noi vrem ca în 2016 să 
se producă anumite schimbări 
în domeniul fi nanţelor publi-
ce locale, trebuie de întreprins 
acţiuni mult mai devreme, de-
oarece este perioada când se 
fac prognozele, când se intro-
duc anumite modifi cări în po-
litica bugetar-fi scală. Una din 

sarcinile noastre comune este 
să ne focusăm pe acest pote-
nţial – pârghiile de majorare a 
veniturilor locale și să abordăm 
punctual toate barierele care 
stau în calea primarilor în atin-
gerea acestui deziderat. Toate 
lucrurile s-au blocat la etapa 
consolidării bazei bugetar-fi sca-

În data de 4 septembrie 2015, Proiectul USAID de Susţinere a Autorităţilor Locale din Moldova (LGSP) și Con-
gresul Autorităţilor Locale din Moldova (CALM), au semnat un Memorandum de Colaborare. 
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PROCESUL DE SUSŢINERE A APL
le. Aici fac referinţă la impozite-
le pentru persoane fi zice. Pentru 
orașe aceste 20 la sută este prea 
puţin. Al doilea aspect – autori-
tăţilor locale nu le revine nimic 
din impozitul pentru persoane 
juridice. În plus, taxa pentru 
drumuri ar fi  o sursă de venit 
foarte importantă pentru APL. 
La moment, aceasta se reparti-
zează excesiv de centralizat și în 
lipsa unor criterii transparente. 
Sunt teme pe care trebuie să le 
discutăm tranșant cu Ministerul 
Finanţelor, Parlamentul, Guver-
nul. Aici o să avem nevoie de su-
sţinerea dvs.”

Gheorghe ANGHEL, primar 
de Ștefan Vodă: 

ESTE FOARTE INTERESANT 
SĂ AFLU DE LA COLEGI 
MODALITĂŢILE DE ELABORARE 
ȘI SEMNARE A ACORDURILOR 
CU GOSPODĂRIILE INDIVIDUALE 
LA COLECTAREA DEȘEURILOR 
SOLIDE, CUM SĂI MOTIVĂM 
PE CETĂŢENI SĂ SE IMPLICE 
ÎN SALUBRIZARE

„Priorităţile noastre sunt le-
gate de cele mai mari probleme 

pe care le atestăm, multe dintre 
care sunt identice pentru fi ecare 
oraș. Cele mai importante pen-
tru orașul pe care-l gestionez se 
referă la infrastructura drumu-
rilor, care sunt foarte degradate 
și necesită mai multe investiţii, 
la necesitatea elaborării planu-
lui urbanistic general. Vreau să 
aduc mulţumiri proiectului pen-
tru fi nanţarea în proporţie de 
40 la sută a acestor lucrări, un 
suport esenţial pentru dezvolta-
rea orașului. O altă prioritatea 
este construirea sistemului de 
canalizare și lărgirea capacităţii 
staţiei de epurare. La fel, vom 

încerca să rezolvăm, cu ajutorul 
partenerilor, problema ilumi-
nării stradale. Sunt la al treilea 
mandat, dar întotdeauna am mi-
zat pe cooperarea între primari, 
pe diseminarea bunelor practici. 
Este foarte interesant să afl u de 
la colegi modalităţile de elabo-
rare și semnare a acordurilor cu 
gospodăriile individuale la co-
lectarea deșeurilor solide, cum 
să-i motivăm pe cetăţeni să se 
implice în salubrizare. În plus, 
astfel de întâlniri sunt benefi -
ce, deoarece obţinem informaţii 
utile despre liniile de fi nanţare 
ale proiectului și condiţiile de 
participare”.

Nicolae MELNIC, primar 
de Călărași: 

ACEASTĂ ÎNTÂLNIRE ARE UN 
EFECT DE MULTIPLICARE, 
DATORITĂ PRIMARILOR CARE 
ÎȘI ÎMPĂRTĂȘESC EXPERIENŢA, 
IAR CALM TREBUIE SĂ FIE 
ÎN FRUNTE, SĂ NE UNEASCĂ, 
PENTRU CĂ ARE LA DISPOZIŢIE 
EXPERTIZA NECESARĂ, DAR 
ȘI O CREDIBILITATEA TOT MAI 
MARE ÎN RÂNDUL EDILILOR!

„Pe parcursul anului 2014, 
Primăria Călăraşi a continuat 
activităţile de consolidare a 
capacităţilor locale în vede-
rea sporirii calităţii serviciilor 
locale cu suportul Proiectului 
USAID de Susţinere a Autori-
tăţilor Publice Locale din Mol-
dova.  În acest sens, funcţio-
narii din cadrul primăriei au 
participat la mai multe ateliere 
de lucru şi instruiri, organizate 
de LGSP, şi conduse de experţi 
locali şi internaţionali. În ulti-
mii ani, cu ajutorul fondurilor 
naţionale, dar și a donatorilor, 
investitorilor internaţionali, am 
reconstruit din temelie staţia 

de epurare. Tot în această peri-
oadă am construit peste 10 ki-
lometri de traseu de canalizare. 
Avem în continuare pe ordinea 
de zi problema aprovizionării cu 
apă, deoarece o parte din popu-
laţie nu are deocamdată acces la 
reţea. În acest sens, am elabo-
rat un proiect, care este sprijinit 
de Fondul Ecologic și sperăm în 
scurt timp să rezolvăm această 
problemă a cetăţenilor. Această 
întâlnire are un efect de multi-
plicare, datorită primarilor care 
își împărtășesc experienţa, iar 
CALM trebuie să fi e în frunte, să 
ne unească, pentru că are la dis-
poziţie expertiza necesară, dar și 
o credibilitatea tot mai mare în 
rândul edililor!”

Victor SĂU, primar 
de Soroca: 

TREBUIE SĂ INSISTĂM CA 
ALEGEREA VICEPRIMARILOR 
SĂ SE FACĂ PRIN DISPOZIŢIA 
PRIMARULUI, PENTRU CĂ DOAR 
ASTFEL POATE FI CREATĂ CU 
ADEVĂRAT O ECHIPĂ CARE 
TRAGE ACELAȘI CAR!

„Nu este ușor să fi i încă o 
dată ales și să menţii manda-
tul, dar impulsul primarilor 
este ca să fi nalizeze ideile și 
proiectele pe care le-au iniţiat. 
Sper să obţin susţinerea pri-
marilor și a CALM, în vederea 
modifi cării legii în ceea ce pri-
vește alegerea viceprimarilor. 
În situaţia unui consiliu care 
este așa cum este, este foarte 
greu pentru primar să activeze. 
Trebuie să insistăm ca alegerea 
viceprimarilor să se facă prin 
dispoziţia primarului, pentru 
că doar astfel poate fi  creată 
cu adevărat o echipă care trage 
același car! Problemele noastre 
coincid, aceeași situaţie în sis-
temul de canalizare, infrastruc-
tura drumurilor, iluminare. Ră-



VOCEA
AUTORITĂŢILOR LOCALE

Buletin informativ
nr. 1 (28), 2016

6

mâne să fi m cât mai activi, să 
comunicăm, să abordăm con-
stant și punctual probleme și 
să identifi căm soluţii, inclusiv 
cu implicarea donatorilor.

Alexandru AMBROS, primar 
de Ungheni: 

DATORITĂ PROIECTULUI 
RESPECTIV, ADMINISTRAŢIA 
PUBLICĂ LOCALĂ A FOST 
AJUTATĂ SĂŞI ASIGURE 
FINANŢĂRI, SĂ ATRAGĂ 
INVESTIŢII, SĂ CREEZE 
PARTENERIATE PUBLICE 
PRIVATE, SĂ PROMOVEZE 
EGALITATEA ÎNTRE GENURI ŞI 
SĂ CREEZE NOI OPORTUNITĂŢI 
PENTRU TINERI

„Oraşul Ungheni este printre 
primele localităţi din Republi-
ca Moldova, în care s-a lansat 
proiectul. Datorită proiectului 

respectiv, administraţia publică 
locală a fost ajutată să-şi asigu-
re fi nanţări, să atragă investiţii, 
să creeze parteneriate publice 
private, să promoveze egalitatea 
între genuri şi să creeze noi opor-
tunităţi pentru tineri. Sperăm la 
o bună colaborare și pe viitor, 

care este o condiţie importantă 
ca noi, primarii de orașe, să pu-
tem realiza lucruri frumoase, în 
benefi ciul comunităţilor. Colegii 
mei au abordat o multitudine 
vastă de probleme, cu care ne 
confruntăm, dar acestea trebuie 
prioritizate, fi indcă altfel riscăm 
să nu fi m efi cienţi. În plus, tre-
buie să implicăm cât mai multă 
lume în soluţionarea lor – nu 
doar primarul, nu doar aparatul 
primăriei, nu doar consiliul. Noi 
am fondat așa-numita Fundaţie 
comunitară Ungheni, unde avem 
fonduri, unde anunţăm program 
de granturi mici pentru organi-
zaţiile neguvernamentale, care 
sunt învăţate să scrie proiecte. 
Pe parcursul a cinci ani de zile, 
aceste ong-uri au devenit mai 
active, mai implicate, au apli-
cat și au câștigat proiecte, iar 
unghenenii simt mai mut ca 
oricând că sunt parte activă în 
gestionarea orașului. La fel, și 
primăriile trebuie să devină ex-
perte în scrierea unor proiecte 
foarte bune, argumentate bine. 
În acest caz, investiţiile nu vor 
întârzia să apară.”

Vitalie GARGAUN, primar 
de Leova: 

EU FOARTE MULT MIZEZ PE 
EXPERIENŢA COLEGILOR, 
PENTRU A PRELUA TOT 
CE ESTE POZITIV!

”Ne confruntăm cu aceleași 
probleme, iar prin discutarea 
lor în comun facem lumină, 
clarifi căm lucrurile și putem 
elabora strategii de rezolvare. 
Unde-s mulţi, puterea crește. 
Astăzi, mai mult ca niciodată, 

obiectivul principal este conso-
lidarea societăţii, pentru a trezi 
în oameni simţul de patriotism 
pentru ţară și pentru localita-
tea în care trăiesc. Eu foarte 
mult mizez pe experienţa cole-
gilor, pentru a prelua tot ce este 
pozitiv.”

Roman CIUBACIUC, primar 
de Cantemir: 

AVEM ȘI SUCCESE, DE ACEEA 
E IMPORTANT SĂ NE 
ÎMPĂRTĂȘIM UNII ALTORA 
EXPERIENŢA. NUMAI 
ÎMPREUNĂ, CONSOLIDAT, 
VOM PUNEA ABORDA MAI 
CONSTRUCTIV ȘI RAPID 
PROBLEMELE!

„Orașul Cantemir este cel 
mai tânăr din republică. Dar să 
vă spun sincer, probleme sunt 
mai puţine decât în orașele cu 
o istorie mai veche. Cu efor-
turi comune, am reușit practic 
rezolvarea problemei aprovi-
zionării cu apă potabilă, care 
este una dintre cele mai bune 
din ţară. Situaţia este mult mai 
complicată în domeniul cana-
lizării, la moment numai 40 la 
sută dintre gospodării dispun 
de un asemenea sistem. Dar 
avem în derulare un proiect, 

prin care sperăm să scoatem 
problema de pe ordinea zilei în 
2017. Cu sprijinul proiectului 
USAID, în oraș se implemente-
ază proiectul de colectare a gu-
noiului în sectorul individual. 
Avem și succese, de aceea e im-
portant să ne împărtășim unii 
altora experienţa. Numai îm-
preună, consolidat, vom punea 
aborda mai constructiv și rapid 
problemele.” 

Ion CUCULESCU, primar 
de Șoldănești:  

ESTE IMPORTANT SĂ AFLĂM 
CUM SE PROCEDEAZĂ ÎN ALTE 
LOCALITĂŢI ȘI SĂ PRELUĂM 
BUNELE PRACTICI. AVEM 
CURAJ, AVEM OPTIMISM SĂ 
ÎNDEPLINIM CEEA CE AM 
PROMIS CETĂŢENILOR!

„Ne bucurăm că oraşul nos-
tru, în pofi da faptului că este 
unul dintre cele mai mici cen-
tre raionale din Republică, a 
fost selectat ca partener al 
Proiectului LGSP. Schimbul de 
experienţă şi vizitele de lucru 
sunt cele mai efi ciente mijloace 
de consolidare a capacităţilor 

administraţiei publice locale. 
În cadrul proiectului, orașul a 
primit suport fi nanciar și logis-
tic constant, de aceea contăm 
pe acest sprijin în continuare. 
La începerea mandatului, am 
propus ca orașul să fi e împă-
rţit în 15 zone, câte una pentru 
fi ecare consilier, ca să avem o 
mai bună și efi cientă monitori-
zare  a situaţiei. Probleme s-au 
acumulat foarte multe, în spe-
cial canalizarea. Avem o mică 
difi cultate pe proiect, în ceea 
ce privește salubritatea. Tehni-
ca este deja primită, dar avem 
probleme în ceea ce privește 
statutul juridic: nu știm cum 
să transmitem, cum să luăm, 
preluăm. Deci, aceste aspecte 
trebuie de discutat cu toţi pri-
marii. Este important să afl ăm 
cum se procedează în alte lo-
calităţi și să preluăm bunele 
practici. Avem curaj, avem op-
timism să îndeplinim ceea ce 
am promis cetăţenilor!”

CALM, PARTENER USAID ÎN 
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PROCESUL DE SUSŢINERE A APL

Grigore REPESCIUC, 
primarul de Căușeni: 

VREAU SĂ FIM O FORŢĂ, 
VREAU SĂ FIM UNIŢI, 
PENTRU CĂ DOAR AȘA VOM 
ATACA ȘI REZOLVA EFICIENT 
DIFICULTĂŢILE NOASTRE 
COMUNE!

”Fiecare  primar de oraș are 
aceleași probleme ca ale tuturor 
edililor. Vreau să fi m o forţă, vre-
au să fi m uniţi, pentru că doar 
așa vom ataca și rezolva efi ci-
ent difi cultăţile noastre comu-
ne! Primăria oraşului Căuşeni 
colaborează cu proiectul din 
2012 și benefi ciem de instruire, 
asistenţă tehnică, fi nanciară şi 
investiţională. E nevoie ca acest 
proiect să aibă continuitate, iar 
noi, primarii de orașe, prin dis-
cuţii și dezbateri, să identifi căm 
necesităţile și să facem împreu-
nă demersurile de rigoare pentru 
a le acoperi.” 

Grigore ROBU, primar 
de Nisporeni: 

NOI AVEM NEVOIE SĂ LANSĂM 
PARTENERIATE DIRECTE CU 
PARTENERII INTERNAŢIONALI 
DE DEZVOLTARE!

„Noi avem nevoie să lansăm 
parteneriate directe cu parte-
nerii internaţionali de dezvol-
tare! Atâta timp cât aceasta 

nu o să existe o să avem biro-
craţie și o să batem pasul pe 
loc. Noi avem deja în derulare 
câteva proiecte la care lucrăm 
cu donatorii și sunt proiecte 
de succes. În mandatul actual, 
în calitate de priorităţi, am  de 
rezolvat mai multe probleme: 
apeductul, canalizarea, atrage-
rea investiţiilor străine. Avem 
deja planuri în acest sens, dar 
și 14,5 milioane de lei, care în-
seamnă jumătate din necesar. 
Perseverăm și contăm mult pe 
sprijinul direct al donatorilor, 
care trebuie să aibă încredere 
în primari, unicii aleși direct 
de popor și mandataţi să re-
zolve problemele cetăţenilor. 
Este nevoie de o colaborare 
naţională a tuturor primarilor, 
fi ecare dintre care trebuie să se 
implice plenar, deoarece avem 
în faţă aceleași obiective și, în 
majoritatea cazurilor, pentru 
îndeplinirea acestora sunt bi-
nevenite mecanisme comune”.

Serghei FILIPOV, primar 
de Taraclia: 

ODATĂ CU INSTITUIREA 
ACESTUI CENTRU, TIMPUL 
DE DESERVIRE ŞI ELIBERARE 
A ACTELOR SA REDUS CU 
4050%, CETĂŢENII NU MAI 
SUNT NEVOIŢI SĂ BATĂ DE LA 
O UŞĂ LA ALTA ŞI SĂ VINĂ LA 
PRIMĂRIE DE MAI MULTE ORI

„Cu suportul Agenţiei State-
lor Unite pentru Dezvoltare In-
ternaţională (USAID) prin inter-
mediul Proiectului de Susţinere 
a Autorităţilor Locale (LGSP), am 
deschis Centrul de Informare şi 
Deservire a Cetăţenilor.  Centrul 
a reuşit deja să producă econo-
mii în costurile operaţionale, 
economii care se estimează la 

aproximativ 20.000 MDL. Pe 
lingă benefi ciile din punct de 
vedere administrativ pe care le 
simte Primăria, cel mai impor-
tant lucru constă în reformarea 
serviciilor. Odată cu instituirea 
acestui Centru, timpul de deser-
vire şi eliberare a actelor s-a re-
dus cu 40-50%, cetăţenii nu mai 
sunt nevoiţi să bată de la o uşă la 
alta şi să vină la primărie de mai 
multe ori.”

Ion CIUMAC, primar 
de Ocniţa: 

„Orașul nostru e cel mai de 
nord. Sunt la primul mandat, 
dar problemele orașului le cu-
nosc nu din auzite. Orașul Oc-
niţa are deja un plan socio-e-
conomic de dezvoltare, care are 
cinci direcţii strategice, printre 
care dezvoltarea serviciilor co-
munale și a celor de efi cienţă 
energetică. Apeductul și siste-
mul de canalizare are peste 40 
de ani, este uzat și necesită o 
reconstrucţie. Lucrăm cu Fon-
dul Ecologic pe acest aspect. 
Totodată, în ceea ce privește 
iluminarea stradală, avem în 
derulare un proiect, dar e nevoie 
de mai multe investiţii pentru 
a acoperi tot teritoriul orașului. 
Totodată, problema câinilor va-
gabonzi este una care trebuie 
de rezolvat în regim de urgenţă. 
Întâlnirea aceasta, sub egida 
CALM, este foarte binevenită. 
Prin comunicare cu colegii ne 

împărtășim problemele, dar și 
soluţiile. Am luat multe idei, pe 
care le voi implementa în loca-
litatea mea!”

Gheorghe BRAȘOVSCHII, 
primarul or. Sîngerei: 

„În cadrul programului de 
consolidare a capacităţilor, ora-
șul Sîngerei a benefi ciat de un 
suport substanţial. Am primit 
un autogreder, cu ajutorul că-
ruia s-a observat imediat  îm-
bunătăţire a serviciilor pe timp 
de  iarnă. În acest an, USAID 
ne-a ajutat să deschidem Cen-
trul de Informare și Prestare 
Servicii pentru Cetăţeni. Cu 
sprijinul poporului american, 
cetăţenii din Sîngerei vor avea 
acces la informaţii necesare în 
timp util oferite într-un singur 
punct, vor primi servicii și acte 
mai rapid.“

Simion TATAROV, primar 
de Rezina: 

”Eu vin di mediul de afa-
ceri, știu ce trebuie să fac. Noi 
suntem oraș de frontieră, este 
o prioritate pentru mine să asi-
gurăm tranzitul transportului 
de mare tonaj care vine din 
Transnistria. Suntem în proces 
de dare în folosinţă a unei staţii 
de epurare. Din fericire, avem o 
majoritate în consiliu, împreu-
nă cu care vom încerca să rezol-
văm, metodic și raţional, pro-
blemele care există. Vreau să 
mulţumesc foarte mult USAID 
pentru suportul pe care ni-l 
oferă, pentru utilajul pe care ni 
l-a oferit și sper la o conlucrare 
bună în continuare, în benefi ci-
ul cetăţenilor.

Următoarea întâlnire trimes-
trială a primarilor de orașe  va fi  
organizată în Dondușeni până la 
sfârșitul anului.
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La eveniment au participat primarii 
oraşelor - centre raionale, președintele 
Comisiei Parlamentare Administraţie 
publică, dezvoltare regională, mediu și 
schimbări climatice, Elena Bodnaren-
co, președintele CALM, primar de Sele-
met Tatiana Badan, directorul executiv 
CALM, Viorel Furdui, vicepreşedintele 
Asociaţiei Autorităţilor Locale şi Regio-
nale din Slovacia (ZMOS), Jozef Turčány, 
directorul Proiectului USAID LGSP, Ale-
xandru Pelivan, reprezentanţi ai Mi-
nisterului Economiei, Agenţiei Relaţii 
Funciare şi Cadastru, Institutului pen-
tru Dezvoltare Urbană (IDU) și Magenta 
Consulting.

Reuniunea trimestrială a primarilor 
a oferit oportunitate primarilor pentru 
a se întâlni, a face schimb de idei și a 
discuta soluţii privind problemele comu-
ne cu care se confruntă comunităţile lor. 
Un element de bază al întrunirii l-a con-

stituit înfi inţarea reţelei oraşelor din 
Moldova din cadrul CALM, adoptarea 
regulamentului și alegerea organelor 
de conducere a reţelei. Membrii Reţelei 
Orașelor sunt toate localităţile urbane  
din Republica Moldova care au statut de 
orașe și/sau municipii, membri ai Con-
gresului Autorităţilor Locale din Moldo-
va (CALM).

În urma desfășurării procedurii de 
vot au fost aleși în calitate de: președinte 
al reţelei oraşelor din Moldova: Alexan-
dru Botnari, primarul orașului Hîncești; 
vicepreședinţi - reprezentantul regiunii 
Nord: Nina Cereteu - primarul orașului 
Drochia, reprezentantul regiunii Centru: 
Valentina Casian – primarul orașului 
Strășeni, reprezentantul regiunii Sud: 
Gheorghe Răileanu – primarul orașului 
Cimișlia. Membri ai Consiliului reţelei au 
fost aleși: din partea regiunii Nord: Vitalii 
Gorodinschi – primarul orașului Briceni, 

Gheorghe Braşovschi – primarul orașu-
lui Sîngerei; din partea regiunii Centru: 
Alexandru Ambros - primarul orașului 
Ungheni, Sergiu Armașu – primarul ora-
șului Ialoveni; din partea regiunii Sud: 
Nicolae Dandiş – primarul orașului Ca-
hul, Grigorie Repesciuc – primarul orașu-
lui Căușeni. Primarii municipiilor Chiși-
nău, Bălţi și Comrat au devenit membri 
ai Consiliului din ofi ciu.

De asemenea, în cadrul unei sesiuni 
speciale au fost prezentate oportuni-
tăţile de granturi şi creditare oferite de 
către Fondul Regional al Parteneriatului 
Europei de Est pentru Efi cienţă Energeti-
că și Mediu în Republica Moldova (E5P), 
Indicii de Performanţă Locală, sondaj 
al nivelului de satisfacţie al cetăţenilor 
faţă de serviciile prestate de autorităţile 
locale, realizat de către Magenta Consul-
ting în parteneriat cu Institutul pentru 
Dezvoltare Urbană (IDU).

Alături de Alexandru Morcov, şe-
f-adjunct al Agenţiei Relaţii Funciare şi 
Cadastru, participanţii au discutat des-
pre evaluarea şi reevaluarea bunurilor 
imobile, dar și despre clasifi catorul de 
adrese, două probleme arzătoare pentru 
localităţi. 

Reamintim că, în data de 4 sep-
tembrie 2015, de către Scott Johnson, 
directorul Proiectul de Susţinere a Au-
torităţilor Locale din Moldova (LGSP) 
al Agenţiei Statelor Unite pentru Dez-
voltare Internaţională (USAID) Moldo-
va, și Tatiana Badan, președinte CALM, 
primar de Selemet au semnat un me-
morandum. În baza acestui document, 
Congresul Autorităţilor Locale din Mol-
dova (CALM), cea mai reprezentativă 
organizaţie a APL, urmează să contri-
buie la consolidarea capacităţilor pri-
măriilor din oraşe și la îmbunătăţirea 
guvernării locale.

A FOST CREATĂ REŢEAUA ORAȘELOR 
SUB EGIDA CALM! 
La data de 22 decembrie 2015 a fost organizată întrunirea trimestrială a primarilor de orașe. Evenimentul a 
fost organizat de către Proiectul USAID de Susţinere a Autorităţilor Locale din Moldova (LGSP), în colaborare 
cu Congresul Autorităţilor Locale din Moldova (CALM).
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Recent, un grup de 
experţi din Moldova 
au participat la o 
conferinţă intitulată 
generic “A face ca 
descentralizarea să 
fi e funcţională!”, 
găzdiută de orașul 
Kyiv. Reprezentanţi 
din 18 ţări au pre-
zentat starea curentă 
în domeniul descen-
tralizării, cu toate  
succesele și insucce-
sele ei.

Practic, toate ţările 
din UE au realizat proce-
sul de descentralizare a 
puterii. Cele mai avansate în acest sens sunt Polo-
nia și ţările scandinave, în special Suedia și Dane-
marca. Pe aceeași cale au mers și ţările baltice, care  
în ultimii 10-15 ani au reușit să reducă numărul 
de nivele de administrare și de municipalităţi. Re-
forma a avut un impact colosal – zeci de miliarde 
de euro au fost valorifi cate, iar habitatul orașelor și 
satelor  acestor ţări a fost europenizat. 

Am fost puternic impresionat de viteza reformei 
de descentralizare în Albania și Ucraina. Primii, 
având un teritoriu mai mare ca Moldova și cu o po-
pulaţie  de peste 4 milioane, au reușit doar în doi 
ani să reducă numărul municipalităţilor la 61 și să 
le asigure o autonomie reală.

Ucraina, fi ind în război cu Rusia, a demarat re-
forma abia la sfârșitul anului 2014. Pe durata unui 
singur an, 750 de primării au reușit să creeze 150 de 
administraţii consolidate prin  fuzionare voluntară.  
Politicienii ucraineni și-au pus scopul ca, în doi ani, 
din peste 11 mii de administraţii locale să se forme-
ze doar 1500 (!) de primării puternice și capabile să 
presteze cetăţenilor servicii de calitate. Ei tratează 
descentralizarea ca pe un puternic instrument de 
instaurare a stabilităţii economice și sociale.

În schimb, Georgia a dezamăgit. Deși, încă pe 
timpul lui Mihail Saakașvili, a realizat reforme cu-
rajoase sub aspect administrativ-teritorial (au tre-
cut doar la 57 de municipalităţi), aceste reforme nu 
au fost însoţite  și de descentralizarea fi scală și au-
tonomia reală a administraţiilor locale.

MOLDOVA  UN PAS 
SA REALIZAT, DAR MAI SUNT 
ÎNCĂ MULTE DE FĂCUT

Pana în 2015, Moldova a benefi ciat de cele mai 
multe fonduri în cadrul Parteneriatului Estic. Însă 
acestea nu au fost valorifi cate efi cient. Deși toţi au 
recunoscut că noi am avansat în privinţa descentra-
lizării ca  proces participativ, având  un cadru con-
ceptual și instituţional avansat, aplicând un sistem 
modern de relaţii între bugetul central și cele locale, 
pe parcursul a 5 ani nu s-a reușit mare lucru. Cele 
aproape o mie de primării continuă să fi e mai mult 
structuri reprezentative (ale partidelor politice?) în 
teritoriu, care risipesc puţinul buget ce li se încre-
dinţează, fără a oferi servicii necesare populaţiei. 
Politicul continuă să infl uenţeze primăriile mici, 
întreţinute pe banii transferaţi de la stat. Fărâmiţa-
rea teritorială conduce și la folosirea iraţională a re-
surselor umane, împiedicând dezvoltarea și accesul 

la servicii publice. De asemenea, 
fragmentarea teritorială face difi -
cilă și costisitoare implementarea 
unei descentralizări funcţionale. 
De exemplu, este foarte greu de 
implementat descentralizarea și 
autonomia fi nanciară la peste o 
treime din primării cu populaţie 
mai mică decât norma de 1500 de 
oameni,  prevăzută de  legislaţia 
naţională. Este imposibil să aduci 
fonduri europene la o primărie cu 
un buget de 100 de lei pe cap de 
locuitor. Cum poţi să transmiţi 
proprietăţi și competenţe către 
primării cu 3-5 angajaţi? Este ca 
și cum ai încerca să resuscitezi un 
cadavru.

CONCLUZII 
SAU CEI DE FĂCUT?

Reforma teritorial-administrativă este parte 
indispensabilă a procesului de descentralizare. 
Ea este necesară pentru că majoritatea primă-
riilor sunt prea mici și foarte slabe, pentru că 
ele depind foarte mult de transferurile de la 
bugetul de stat, iar cheltuielile administrative 
ale acestor primării sunt mari și  serviciile lor 
sunt de calitate proastă și costisitoare. Fuziona-
rea administraţiilor locale ar fi o soluţie pentru 
avansarea procesului de descentralizare. Aceas-
ta  ar fi spori eficienţa economică în procesul de 
prestare a serviciilor publice. Nivelul raional al 
administraţiilor locale trebuie desfiinţat. Struc-
turile regionale necesită consolidare. Economiile 
de la eficientizarea administraţiilor, estimate 
la 200 milioane lei anual, pot fi îndreptate spre 
dezvoltarea serviciilor publice pentru cetăţeni. 
De exemplu, clădirile primăriilor fuzionate pot fi 
re-amenajate pentru oficii de deservire a popu-
laţiei pe principiul one shop window. Astfel, lo-
curile de lucru în administraţie pot fi păstrate și 
chiar multiplicate, salariul angajaţilor va crește, 
serviciile vor fi mai calitative. 

Fără îndoială, asumarea acestei reforme este un 
subiect politic difi cil. Noul guvern trebuie să dea 
dovadă de curaj și voinţă politică și să găsească o 
soluţie raţională și acceptabilă. După cum arată ex-
perienţa Ucrainei, fuzionarea voluntară poate fi  o 
soluţie la etapa iniţială. Dacă idea se acceptă, re-
forma trebuie iniţiată imediat. Noua structură de 
organizare teritorial-administrativă trebuie să intre 
în vigoare din 2019. Altfel, încă o idee reformatoare 
poate fi  compromisă.

Mihai ROȘCOVAN, 
manager Programul Comun 

de Dezvoltare Locală Integrată

Experienţa implementării 
Strategiei Naţionale de Descen-
tralizare demonstrează că re-
forma de descentralizare este 
una complexă și complicată, ce 
necesită voinţă politică fermă 
și angajamentul guvernului. „De 
obicei, asemenea reforme se cioc-
nesc de riscuri politice. Perioada 
de cinci ani este una prea scurtă 
pentru implementare, fără a pre-
vedea timp sufi cient pentru depă-
șirea unor riscuri politice legate 
de alegeri, cădere de guvern sau 
alte situaţii similare”, conside-
ră Mihail Roşcovan, manager al 
Programului Comun de Dezvolta-
re Locală Integrată.  

Totodată, s-a constatat că noul 
sistem de fi nanţe publice locale 
a constituit locomotiva  reformei 
de descentralizare. Acest sistem 
îmbunătăţeşte echitatea şi tran-
sparenţa relaţiile de transferuri 
de la stat la autorităţile locale, 
eliminând practic, în acelaşi timp, 
infl uenţa politică asupra  modului 
în care autorităţile locale primesc 
fonduri pentru activităţile lor. To-
todată s-a introdus autonomia de-
plină în alocarea şi întrebuinţarea 
fondurilor, conform priorităţilor 
locale. Noul sistem oferă stimulen-
te puternice pentru administrarea 
fi scală raţională şi efi cientă, utili-
zarea judicioasă a impozitelor şi 
taxelor locale şi sporeşte gradul de 
responsabilitate. 

Totodată, potrivit lui Roș-
covan, resursele umane și fi -
nanciare pentru punerea în 
aplicare a strategiilor de descen-
tralizare sectoriale sunt insufi -
ciente: „Chiar dacă principalele 
ministere și-au elaborat strategi-
ile de descentralizare sectoriale, 
acestea nu au fost aprobate încă, 
deoarece nu există sufi ciente re-
surse umane și fi nanciare pentru 

susţinerea implementării acţiu-
nilor planifi cate. Strategiile sec-
toriale de descentralizare trebuie 
să fi e integrate în strategiile de 
dezvoltare sectorială. De exemplu, 
așa s-a procedat în cazul Codului 
Educaţie, care include acţiunile 
de descentralizare. De asemenea, 
acestea trebuie să includă aspec-
te legate de drepturile omului și 
egalitatea de gen”.

De asemenea,  avansarea 
descentralizării este împiedi-
cată de fărâmiţarea excesivă  a 
teritoriului care conduce la uti-
lizarea inefi cientă a resurselor 
umane și fi nanciare,limitează 
dezvoltarea și accesul la servi-

ciile publice locale. Fragmenta-
rea teritorială face mai difi cilă 
și costisitoare implementarea 
unei descentralizări funcţionale. 
„Guvernul trebuie să găsească o 
soluţie raţională și acceptabilă 
politic ca o nouă structură teri-
torial-administrativă efi cientă 
sa fi e  creată până în 2019„ a 
menţionat Mihail Roşcovan.

„Consolidarea capacităţilor 
și schimbarea culturii instituţi-
onale are nevoie de campioni 
ai schimbării, caracterizat de 
motivare, de angajament și de 
încredere că schimbarea va adu-
ce benefi cii pentru instituţie și 
comunitate. Identifi carea cam-
pionilor în baza unor indicatori 
matematici fără analiza inte-
nţiei de schimbare nu este su-
fi cientă. Selecţia competitivă a 
APL pentru participarea la un 
asemenea proiect ca PCDLI poate 
aduce rezultate suplimentare în 
programele axate pe dezvoltarea 
locală”, susţine Olesea Cazacu, 
coordonator proiecte PCDLI.

Pilotarea unor abordări noi de 
prestare a serviciilor, asociată cu 

DESCENTRALIZAREA, 
INSTRUMENT PUTERNIC DE INSTAURARE 
A STABILITĂŢII ECONOMICE ȘI SOCIALE

MIHAI ROȘCOVAN: 
”POLITICUL CONTINUĂ SĂ 
INFLUENŢEZE PRIMĂRIILE 
MICI, ÎNTREŢINUTE PE 
BANII TRANSFERAŢI DE LA 
STAT!”

DESCENTRALIZAREA: 
CALEA SPRE 
MODERNIZARE A RM 

Programul Comun de Dezvoltare Locală Integrată care a tran-
spus în practică prevederile Strategiei Naţionale de Descen-
tralizare și a Planului de Acţiuni (2012-2015) face totalurile 
intervenţiei în 30 comunităţi de pe întreg teritoriul Republi-
cii Moldova.
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promovarea soluţiilor identifi cate 
la nivel legislativ este una reuși-
tă”. PCDLI a dezvoltat modelul de 
cooperare intercomunitară și, ba-
zându-se pe experienţe pozitive și 
lecţii învăţate, a susţinut modifi -
carea legislaţiei în acest sens.

„Deşi cooperarea intercomu-
nitară este un model nou pentru 
Republica Moldova în crearea 
serviciilor de calitate la nivel lo-
cal, consider că acesta este unul 
de perspectivă. Cele 10 proiecte  
pilot care asigură servicii pentru 
100 mii locuitori din 40 localităţi 
au demonstrat că sunt viabile şi 
sustenabile din punct de vede-
re fi nanciar. Or, acesta este unul 
dintre principalii indicatori ai 
succesului unui model implemen-
tat”, susţine Ghenadie Ivascenco, 
consultant naţional PNUD. 

Un impact mai mare al ac-
tivităţilor Programului poate fi  
obţinut atunci când intervenţiile 
„hard“ sunt în-
soţite de activi-
tăţi „sost “. Aceas-
tă abordare este 
efi cientă atunci 
când este vizată 
dezvoltarea in-
stituţiei adminis-
traţiei publice lo-
cale, dar și atunci 
când se lucrează 
în vederea îmbu-
nătăţirii servici-
ilor furnizate la 
nivel local. Sti-
mularea comuni-
cării, cooperării 
și parteneriatului 
între APL și co-
munităţi trebuie 
să continue, în 
vederea dezvoltă-
rii integrate. Deci-
ziile primarilor și 
APL-urilor ar tre-
bui să corespundă 
nevoilor membri-
lor comunităţilor 
și problemelor 
locale. Pentru a 

afl a viziunea tuturor grupurilor 
și felul în care să satisfacă aștep-
tările lor, APL-urile ar trebui să 
investească mai mult în comu-
nicarea cu reprezentanţii tuturor 
grupurilor din comunitate.

„Comuna Chişcăreni a fost im-
plicată în foarte multe proiecte de 
diferit gen. Însă, experienţa de a 
fi  parte a Programului Comun de 
Dezvoltare Locală Integrată a fost 
inedită. Pe parcursul a trei ani, 
primăria, localitatea şi cetăţenii 
s-au dezvoltat concomitent, de-
oarece s-a pus accentul pe  in-
tervenţii multidimensionale. Deşi 
am obţinut multe rezultate în 
cadrul PCDLI, consider că inter-
venţiile necesită a extinse pentru 
a asigura continuitatea refor-
melor iniţiate”, consideră Silvia 
Ţurcanu, primar de Chişcăreni, 
Sângerei.

Sinergia dintre comuni-
tăţi ar trebui să fi e stimulată 
prin vizite de studiu și schim-

buri de bune practici. „Oamenii 
și APL învaţă mai bine dacă au 
un exemplu clar a ceea ce s-a fă-
cut și cum a fost făcut. În cadrul 
vizitelor de studiu, naţionale și 
internaţionale, participanţii afl ă 
ce ar putea să funcţioneze în pro-
priile lor comunităţi, învaţă de la 
parteneri, pot decide să aplice un 
anumit model sau pot evita anu-
mite greșeli, iar aceste măsuri 
s-au dovedit a fi  efi cace. În plus, 
acestea contribuie la crearea unei 
reţele funcţionale”, susţine Zinai-
da Adam, consultant în domeniul 
consolidării capacităţilor APL.  

În contextul fi nalizării Progra-
mului Comun pentru Dezvoltare 
Locală Integrată, la mijlocul lunii 
decembrie, a fost organizată Con-
ferinţa internaţională „Descentra-
lizarea: calea spre modernizare 
a Republicii Moldova”. În cadrul 
evenimentului, reprezentanţi ai 
Guvernului, Parlamentului, ad-
ministraţiilor publice centrale şi 

locale, partenerilor de 
dezvoltare și comuni-
tăţii de experţi au ana-
lizat rezultatele obţi-
nute în implementarea 
Strategiei Naţionale 
de Descentralizare şi 
a Planului de Acţiuni 
(2012-2015) şi  formu-
late propuneri pentru 
noi intervenţii strate-
gice pentru reforma de 
descentralizare.

Programul Comun 
de Dezvoltare Locală 
Integrată (PCDLI) a 
fost implementat de 
Cancelaria de Stat şi 
Guvernul Republicii 
Moldova, în parte-
neriat cu PNUD şi 
Entitatea Naţiunilor 
Unite pentru Egalitate 
de Gen și Abilitarea 
Femeilor (UN Women), 
cu sprijinul fi nanciar 
al Guvernului Dane-
marcei. 

Promovarea cooperării in-
tercomunitare în Republica 
Moldova a fost fundamentată 
pe lecţiile învăţate și modele 
deja create în regiune, în special 
bazându-se pe experienţa celor 
mai fragmentate state din re-
giune - România, Cehia și FRY 
Macedonia. Totodată, aplicarea 
experienţei internaţionale a fost 
puternic ancorată în contextul 
specifi c Republicii Moldova.

În acest context, 40 de pri-
mării, sistematizate în 10 clus-

tere teritoriale, au benefi ciat 
de îndrumare metodologică 
(consultanţă tehnică, juridică și 
economică profesionistă) și su-
port fi nanciar (granturi în mă-
rime de $100,000 per cluster) 
pentru a constitui 10 Asociaţii 
de Cooperare Intercomunitară 

și organizarea prestării în co-
mun a serviciilor comunale lo-
cale. Respectiv, au fost fondaţi 
10 operatori intercomunitari 
viabili de prestare a serviciilor 
comunale (inclusiv 4 întreprin-
deri inter-comunitare au fost 
create ”de la zero”, iar alte 6 în-
treprinderi au fost revitalizate, 
reorganizate și restructurate). 
Fiecare întreprindere comuna-
lă urmează să preia în gestiune 
întreaga gospodărie comunală 
din localităţile-partenere: apă şi 

canalizare, iluminat public, ges-
tiunea deșeurilor, deszăpezire, 
întreţinerea drumurilor și ame-
najarea teritoriului. Totodată, 
localităţile-partenere din cadrul 
Asociaţiilor de Cooperare Inter-
comunitară au decis să asigu-
re o politică unică în domeniul 

DESCENTRALIZAREA: 
CALEA SPRE MODERNIZARE A RM SERVICII MAI

PRIN COOPERAREA 
În perioada 2013-2015, Programul Comun de Dezvoltare 
Locală Integrată a contribuit la promovarea cooperării 
intercomunitare în Republica Moldova, prin încurajarea 
APL să coopereze între ele pentru îmbunătăţirea și efi cien-
tizarea serviciilor publice locale. În acest sens, 10 clustere 
teritoriale de primării, au fost sprijinite să se consolideze 
în jurul unor soluţii comune pentru crearea unor servicii de 
calitate.
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BUNE ÎN SATELE ŢĂRII 
INTERCOMUNITARĂ 
serviciilor comunale locale: ta-
rife comune, regulamente loca-
le identice și aplicare în comun 
pentru fi nanţări extrabugetare. 

În contextul dezvoltării 
modelelor de cooperare inter-
comunitară, a fost realizat un 
complex de activităţi, menite 
să consolideze capacitatea celor 
10 întreprinderi comunale in-
tercomunitare create, precum și 
să efi cientizeze și să diversifi ce 
gama de servicii publice locale 
prestate cetăţenilor și agenţilor 
economici. Respectiv, cu asiste-
nţa a 3 companii de consulta-
nţă specializate, întreprinderile 

comunale intercomunitare au 
trecut printr-un proces de res-
tructurare managerială și fi nan-
ciară, rezultând într-o activitate 
pro-activă bazată pe planuri de 
afaceri fezabile. Numărul de an-
gajaţi în cadrul întreprinderilor 
a ajuns la 100 de persoane, iar 
pragul de rentabilitate a fost de-
pășit. Totodată, prin dotări teh-
nice semnifi cative suplimentare 
(tractoare multifuncţionale, au-
tovehicule specializate, inventar 
comunal complet: aparate de 
sudură plastic și metal, pompe, 
motopompe, generatoare elec-
trice, compresoare cu accesorii, 
moto-coase, moto-ferestraie, 
betoniere, polizoare, etc.), aceste 
întreprinderi au devenit capa-
bile să asigure majoritatea ser-
viciilor comunale solicitate la 
moment de cetăţeni și agenţii 
economici pentru o arie de până 
la 15 sate din vecinătate. 

 Primăriile au oferit sedii în-

treprinderilor intercomunitare 
adecvate funcţiilor, fi ind reparate 
și dotate corespunzător (fi ecare 
întreprindere a primit asistenţă 
fi nanciară de până la 6,000$ pen-
tru renovarea și dotarea sediilor). 

Drept urmare, 40 primării 
rurale și 100 de mii de ce-
tăţeni au obţinut acces la servi-
cii comunale de calitate, practic 
inexistente până în prezent. În 
particular, peste 40,000 de ce-
tăţeni au obţinut acces la ser-
vicii permanente de evacuare a 
deșeurilor, 10 mii locuitori – de 
servicii de iluminat public, 50 
mii cetăţeni – de servicii meca-
nizate de întreţinere a drumu-
rilor locale și deszăpezire. Peste 
10 gunoiști neautorizate au fost 
deja lichidate, eforturile inte-
r-comunitare abordând în pre-
zent încă câteva zeci.  

Datorită rezultatelor pozitive 
obţinute, modelul de cooperare 
intercomunitară în bază de între-

prinderi municipale (cu unul sau 
mai mulţi fondatori), dezvoltat 
de PCDLI, a devenit modelul pro-
movat de Congresul Autorităţi-
lor Locale din Moldova (CALM) 
ca instrument viabil și durabil 
de cooperare intercomunitară. 
În acest sens, în cooperarea cu 
CALM au fost deja organizate 
trei seminare regionale (în bază 
de întreprinderi funcţionale), la 
care au participat reprezentaţii a 
peste 60 de primării. 

Totodată, pentru dezvoltarea 
ulterioară a cooperării interco-
munitare în Republica Moldova, 
Programul a asistat Ministerul 
de Finanţe să consolideze un 
concept de politici, menite să 
dezvolte stimulente funcţiona-
le pentru încurajarea cooperării 
intercomunitare.

Ghenadie IVASCENCO,
consultant PNUD 

Moldova

În deschiderea forumului, 
Natalia Iachimov, consultant 
naţional în cadrul proiectului ” 
Modernizarea serviciilor publice 
locale din Republica Moldova” a 
menţionat valoarea cooperării 
intercomunitare, având în vedere 
faptul că ţara noastră este destul 
de fragmentată administrativ ca 
fi ecare localitate mică să-și per-
mită dezvoltarea unor servicii ca-
litative și avantajoase din punct 

de vedere economic. Iachimov a 
mai subliniat:” Pentru noi con-
tează ca APL-urile să utilizeze 
instrumentele cooperării interco-
munitare. Experienţa europeană 
demonstrează că serviciile devin 
mai efi ciente, mai calitative, fără 
întreruperi pentru consumatori.

Ion Dolganiuc, vicepreședinte 
CALM, primar de Colibași, a opi-
nat: ”CALM salută acest model 
de regionalizare a serviciilor. S-a 
demonstrat că proiectele de acest 
gen, cum ar fi  regionalizarea ser-
viciului de aprovizionare cu apă 
Cahul, sunt viabile, efi ciente și 
acoperă o bună parte din nece-
sităţile populaţiei. Problemele în 
ceea ce privește serviciul de apă 
și canalizare sunt, poate, cele mai 
actuale pentru orice localitate. 
Graţie proiectului dezvoltat la Ca-
hul, unele localităţi au soluţionat 
aceste impedimente. Durabilita-
tea proiectelor care vizează sfera 
serviciilor rezidă în regionaliza-

rea acestora. În situaţia incertă 
din ţară, dacă noi, primarii, o să 
emanăm pozitivism, optimism și 
constructivism, locuitorii ne vor 
urma și vor primi cu încredere 
propunerile de acest gen. Prin 
unire se fac lucruri mari, acest 
slogan e cât se poate de actual 
pentru APL.”   

În continuare, vicepreședin-
tele al raionului Cahul, Vlad Că-
șuneanu, a specifi cat: ”Populaţia 

este în drept să aștepte de la noi 
rezultate, dar acestea depind de 
faptul cât de judicios adoptăm 
anumite decizii. Acţionăm mână 
în mână cu experţii Agenţiei Re-
gionale Sud și cu suportul foar-
te necesar al statelor europene. 
Consiliul raional a adoptat strate-
gia de dezvoltare a serviciilor de 
aprovizionare cu apă și canaliza-
re încă din anul 2012. De atunci 
mergem metodic și insistent pe 
acest aspect. Extindem în fi ecare 
an serviciile către alte localităţi. 
Regionalizarea serviciului Apă 
Canal Cahul este un lucru salu-
tabil. Sugerez colegilor care sunt 
din alte raioane și abia încearcă 
să înţeleagă ce valoare reprezin-
tă cooperarea intercomunitară să 
colaboreze foarte efi cient cu con-
silierii locali, care sunt persoanele 
care adoptă decizia fi nală.” 

Irina Luncașu, manager al 
proiectului din partea CALM: 

EXEMPLE CARE INSPIRĂ: 
COOPERAREA 
INTERCOMUNITARĂ 
LA CAHUL, 
MODEL DE SUCCES

Al doilea forum regional, sub egida Congresului Autorităţi-
lor Locale din Moldova (CALM), în colaborare cu Proiectul 
Modernizarea Serviciilor Publice Locale in Republica Moldo-
va implementat de GIZ, s-a desfășurat la Cahul, acolo unde 
cooperarea intercomunitară este un fapt împlinit. Astf el, în 
data de 6 noiembrie curent, numeroși reprezentanţi ai APL 
din zona de sud (raioanele Cahul, Cantemir, Leova, Căușeni) 
au fost invitaţi să afl e din prima sursă care sunt benefi ciile 
acestei forme de colaborare între localităţi și care ar fi  pașii 
practici care urmează a fi  întreprinși pentru o gestiona îm-
preună un serviciu de apă și canalizare. 
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”Congresul Autorităţilor Locale 
din Moldova a iniţiat o campanie 
amplă de promovare a cooperării 
intercomunitare, deoarece în ul-
timii ani, APL, cu suportul GIZ, 
PNUD,  USAID și alţi donatori, au 
implementat un șir de proiecte 

care au drept ax director anume 
fortifi carea acestei cooperări. Au 
fost oferite modele, practici, iar 
acum avem mai mult de 15 ser-
vicii create. Dezvoltarea servicii-
lor de gestionare a deșeurilor, de 
aprovizionare cu apă și canaliza-
re sunt prioritare pentru APL, în 
perspectiva prestării unor servi-
cii mai bune populaţiei.”
Șeful Serviciului elabora-

rea proiectelor investiţionale și 
atragerea investiţiilor din cadrul 
Consiliului raional Cahul, Tudor 
Creţu, a prezentat principalele 
componente și scopuri ale proi-
ectului de regionalizare a Apă 
Canal Cahul: ”Noi am început cu o 

strategie de dezvoltare socio-eco-
nomică a raionului pentru 2012-
2017, unde s-a regăsit și compo-
nenta apă și canalizare. Conform 
Strategiei, avem șase direcţii de 
aprovizionare cu apă pentru cele 
55 de localităţi din componenţa 
raionului. Până în acest moment, 

practic 80 la sută din proiectele 
tehnice sunt gata pentru a fi  im-
plementate. Real, am extins aria 
de deservire în 4 localităţi rurale 
învecinate: Roșu, Crihana Veche, 
Pașcani și Manta, care numără 
cca 10750 locuitori.”

Gazdele forumului și experţii 
invitaţi au răspuns la întrebările 

primarilor, în special în ceea ce 
privește aspectele legale, organi-
zaţionale și funcţionale ale unei 
întreprinderi intercomunitare, 
de genul Apă Canal Cahul. Între-
prinderea a primit fi nanţare de 
la GIZ pentru reparaţia ofi ciului 
şi procurarea echipamentului ne-

cesar pentru buna funcţionare a 
operatorului. De asemenea, a fost 
creată identitatea corporativă şi 
site-ul instituţional. La fel, a fost 
organizată o vizită de studiu în 
România, prin care s-a reușit re-
plicarea experienţei de succes a 
judeţelor Satu Mare și Maramu-
reș, desigur adaptată la necesi-
tăţile raionului Cahul.

Pentru participanţi a fost or-
ganizată și o vizită de documen-
tare la operatorul regional Apă 
Canal Cahul, în cadrul căreia pri-
marii au putut vedea cum funcţi-
onează de fapt întreprinderea. 

Forumul a fost organizat de către 
Congresul Autorităţilor Locale 
din Moldova în cooperare cu 
Proiectul Modernizarea Servici-
ilor Publice Locale in Republica 
Moldova implementat de GIZ.

EXEMPLE CARE INSPIRĂ: 
COOPERAREA INTERCOMUNITARĂ 
LA CAHUL, MODEL DE SUCCES

FORUM REGIONAL
PRACTICI ÎN DOMENIUL  

”Unde-s mulţi, puterea crește”, asta și-au zis primarii din 
satele Ciuciuleni, Drăgușenii Noi, Pașcani și Secăreni  din  rai-
onul Hîncești și-au unit eforturile. La începutul anului 2015 
aceste patru localităţi  au înfi inţat Întreprinderea interco-
munitară (ICI) de servicii comunale Ciuciuleni. Edilii spun că 
în așa fel ei pot soluţiona mai efi cient și prompt problema 
întreţinerii și deszăpezirii drumurilor la nivel local. Acest 
exemplu urmează să fi e replicat și în alte localităţi. 

Congresul Autorităţilor Loca-
le din Moldova (CALM), în cola-
borare cu UNDP şi UN Women 
și cu susţinerea fi nanciară a gu-
vernelor Danemarcei şi Suediei, a 
organizat un forum regional, care 
a reprezentat un adevărat tran-
sfer de informaţii și bune practici 
către reprezentanţii APL din mai 
multe raioane ale ţării. 

În debutul ședinţei, Grigore 
Grigoraş, primarul comunei Ciu-
ciuleni a salutat prezenţa parti-
cipanţilor și a accentuat avanta-
jele pe care le asigură cooperarea 
intercomunitară: „Datorită nou-
lui serviciu intercomunitar peste 
13 mii de locuitori nu vor mai fi  
nevoiţi să aștepte două - trei zile 
tractorul din Hâncești pentru a le 
deszăpezi drumurile. Noul servi-
ciu intercomunitar permite des-
zăpezirea drumurilor cu o supra-

faţă de două ori mai mare, însă, 
cheltuieli de două ori mai mici. 
Economiile substanţiale obţinute 
în bugetele localităţilor ne aju-
tă să redirecţionăm banii pentru 
alte priorităţi comunitare. ”, a de-
clarat Gheorghe Grigoraş, prima-
rul comunei Ciuciuleni.

Ghenadie Ivascenco, mana-
gerul de proiect din cadrul Pro-
gramului Comun de Dezvoltare 
Locală al PNUD-Moldova a me-

nţionat că ICI Ciuciuleni este 
unul din cele 10 proiecte de coo-
perare intercomunitară imple-
mentate în mai multe raioane 
din Republica Moldova. Acestea 
sunt parte a prevederilor Strate-
giei Naţionale de Descentralizare 
a Republicii Moldova, aprobată 
de Parlamentul Republicii Mol-
dova în aprilie 2012. Totodată, 
Ivascenco a menţionat: ”Este im-
portant ca și alţi primari să vadă 
cum funcţionează o întreprindere 
intercomunitară, care sunt avan-
tajele și cum poate fi  replicată o 
astfel de colaborare în alte lo-
calităţi. La acest seminar avem 
o componentă foarte solidă de 
primari. Și în ţară, la fel, în com-
paraţie cu alte state. De exemplu, 
în Marea Britanie sunt de două 
ori mai puţini edili. Atunci când 
vorbim despre Republica Moldova 

ca despre o ţară mica, fragmen-
tată, avem în vedere că și primă-
riile sunt mici, slabe. Respectiv, la 
prestarea anumitor servicii apar 
probleme, în special de organiza-
re. O soluţie viabilă este coopera-
rea intercomunitară. ICI reprezin-
tă o alternativă viabilă, mai ales 
pentru primăriile mici, cu mai 
puţin de 5000 de locuitori, care 
nu au sufi ciente resurse pentru 
a presta servicii publice pe cont 
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propriu. În Republica Moldova, 
86% din localităţi au mai puţin 
de 5 000 de locuitori.”

În continuarea evenimentu-
lui, Veaceslav Bulat, reprezentant 
IDU, a specifi cat: ”Cooperarea in-
tercomunitară este un mecanism 
care ne oferă oportunitatea de a 
dezvolta și presta servicii de ca-
litate la nivel local. Noi întotde-
auna spunem că vrem să trăim 
la sat ca la oraș, vrem să avem 
sate europene. Pentru atingerea 
acestui deziderat avem nevoie 
de drumuri, de un sistem bun de 
aprovizionare cu apă, de canali-
zare, evacuarea gunoiului etc. Un 

astfel de sistem poate fi  dezvoltat 
în baza cooperării intercomunita-
re, care ne oferă șansa să facem 
economii, mai ales că bugetele lo-
calităţilor sunt austere”.

Gazdele forumului și experţii 
invitaţi au răspuns la întrebările 
primarilor, în special în ceea ce 
privește aspectele legale, organi-
zaţionale și funcţionale ale unei 
întreprinderi intercomunitare. 
Reprezentanţii Întreprinderii in-
tercomunitare (ICI) de servicii 
comunale Ciuciuleni au transmis 
propria experienţă, la fi ecare eta-
pă de implementare, dar și deta-
lii despre problemele care ar pu-

tea apărea după înfi inţarea unei 
întreprinderi de acest gen.

În cadrul evenimentului a 
fost organizată și o vizită de do-
cumentare la întreprinderea de 
cooperare intercomunitară Ciu-
ciuleni, dar și a fost prezentată 
tehnica din dotare. 

Forumul a fost organizat în 
cadrul Programului Comun de 
Dezvoltare Locală Integrată, im-
plementat de Guvernul Republicii 
Moldova, cu suportul UNDP şi 
UN Women și susţinerea fi nan-
ciară a Guvernelor Danemarcei 
şi Suediei.

PENTRU TRANSFER DE BUNE 
COOPERĂRII INTERCOMUNITARE

AUTORITĂŢILE LOCALE DIN NORDUL MOLDOVEI 
STUDIAZĂ PROCESUL DE ORGANIZARE 
EFICIENTĂ A SERVICIULUI DE SALUBRIZARE 
ÎN 12 LOCALITĂŢI DIN RAIONUL FLOREȘTI
Primari și reprezentanţi ai administraţiei publice locale din 
mai multe localităţi din nordul republicii s-au întrunit vineri, 
16 octombrie 2015, în incinta Primăriei orașului Florești, 
unde au discutat despre oportunităţile de organizare a unui 
serviciu regional de management al deșeurilor solide bazat 
pe cooperarea intercomunitară, având ca punct de reper 
experienţa a 12 Consilii locale din raionul Florești, care, acum 
un an, au creat și dezvoltă un asemenea serviciu în cadrul 
proiectului-pilot de dezvoltare regională „Îmbunătăţirea 
managementului deșeurilor solide în raionul Florești”, reali-
zat de Agenţia de Dezvoltare Nord (ADR Nord) și fi nanţat de 
Guvernul Germaniei prin intermediul Agenţiei de Cooperare 
Internaţională a Germaniei (GIZ).

Participanţii la eveniment 
s-au întrunit la iniţiativa Con-
gresului Autorităţilor Locale 
din Moldova (CALM), cu supor-
tul GIZ. Iniţiativa CALM a fost 
susţinută de ADR Nord și Pri-
măria orașului Florești, care a 
găzduit evenimentul.

La ședinţă au participat Ion 
Bodrug, director ADR Nord; Vi-
orel Furdui, director executiv 
CALM; autorităţi publice loca-
le din localităţile implicate în 
implementarea proiectului și 
primari invitaţi din nordul re-
publicii; Nicolae Rusu, director 
S.A. „Servicii Salubrizare Flo-
rești”; reprezentanţi GIZ.

Viorel Furdui, director exe-
cutiv CALM, a subliniat că rolul 
principal în dezvoltarea comu-
nităţilor îi revine administraţiei 
publice locale. „Cooperarea noas-
tră este un semnal foarte bun. 
Împreună avem foarte multe de 
făcut, mai ales în ceea ce privește 
dezvoltarea regională, mai ales în 
ceea ce privește promovarea dife-
ritor forme de cooperare. Coope-
rarea intermunicipală trebuie să 

devină un obiect de studiu sepa-
rat. Dar aceasta este doar o formă 
de cooperare. Sensul acestui fel 
de cooparare este mult mai larg. 
Mai trebuie să promovăm încă o 
formă de cooperare intermunici-
pală - orașele ca poluri de crește-
re. Anume toate orașele noastre 
trebuie să devină poluri de crește-
re”, a spus Viorel Furdui.

„Floreștiul este primul rai-
on din Regiunea de Dezvotare 
Nord  unde, în 12 localităţi, fun-
cţionează o societate pe acţiuni 
de salubrizare. Este foarte im-
portant ca cetăţeanul să aibă 
cel mai înalt nivel de deservire 
în ceea ce privește serviciile co-
munitare de utilităţi publice. În 
acest context, cooperarea inter-
comunitară este acel element 
care poate contribui la îndeplini-
rea acestui important obiectiv la 
nivel regional”, a menţionat di-
rectorul ADR Nord, Ion Bodrug.

La rândul său, Natalia Ia-
chimov, consultant GIZ în do-
meniul descentralizării, gen-
der și serviciilor publice locale, 
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le-a transmis participanţilor la 
eveniment mesajul de salut din 
partea directorului de ţară GIZ, 

Philipp Johannsen, și a mulţu-
mit Primăriei orașului Florești 
și ADR Nord pentru că au su-
sţinut iniţiativa CALM de a in-

vita autorităţi publice locale ca 
să studieze exemplul cooperării 
iniţiate în jurul orașului Floreș-
ti pentru organizarea efi cientă a 

AUTORITĂŢILE LOCALE DIN NORDUL MOLDOVEI 
STUDIAZĂ PROCESUL DE ORGANIZARE 
EFICIENTĂ A SERVICIULUI DE SALUBRIZARE 
ÎN 12 LOCALITĂŢI DIN RAIONUL FLOREȘTI

serviciului de salubrizare. Toto-
dată, în calitate de doctorandă 
în domeniul cooperării comuni-
tare, Natalia Iachimov a prezen-
tat conceptul cooperării comu-
nitare și avantajele acesteia din 
perspectiva politicii de dezvolta-
re regională.

Igor Neaga, consultant regi-
onal GIZ din cadrul ADR Nord, a 
menţionat că modelul de coope-
rare intercomunitară a permis 
ca serviciul de management al 
deșeurilor solide actual din Flo-
rești să fi e extins în 9 localităţi. 
Totodată, consultantul regional 
GIZ a prezentat informaţii re-

levante despre etapele de insti-
tuţionalizare a unui prestator 
regional de servicii publice.

La rândul său, directorul 
S.A. „Servicii Salubrizare Flo-
rești”, Nicolae Rusu, a vorbit 
despre etapele creării societăţii 
pe acţiuni pe care o conduce și 
despre unele difi cultăţi apărute 
pe parcurs.

În cadrul ședinţei, prima-
rii au adresat întrebări despre 
unele aspecte ce ţin de organi-
zarea și funcţionarea efi cientă 
a unui serviciu public la nivel 
regional.

Se estimează că, după im-
plementarea proiectului „Îm-
bunătăţirea managementului 
deşeurilor solide în raionul 
Florești”, circa 39 de mii de lo-
cuitori din raionul Florești vor 
benefi cia de un sistem comun 
de management al deșeurilor 
solide. Până în 2014, bugetul 
proiectului era calculat în co-
mun cu un proiect-pilot similar 
de la Șoldănești-Rezina. Po-
trivit MSPL, din 2014, bugetul 
proiectului-pilot de gestionare 
a deșeurilor în raionul Florești, 
calculat separat, se cifrează la 
1.499.367 de euro, bani alocaţi 
din sursele Guvernului Germa-
niei prin intermediul GIZ.

CALM este o organizaţie apo-
litică, care activează din 2010 
în calitate de asociaţie neco-
mercială. Misiunea CALM este 
de a promova o administraţie 
publică locală democratică, 
descentralizată, transparentă 
şi efi cientă, capabilă să con-
tribuie efectiv la dezvoltarea 
comunităţilor locale şi asigu-
rarea membrilor săi cu servicii 
publice de calitate. Mai multe 
detalii despre CALM se găsesc 
pe site-ul www.calm.md.
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EXPERIENŢA ÎNTREPRINDERILOR 
INTERCOMUNITARE, REGIUNEA NORD

În data de 11 noiembrie 2015, Congresul Auto-
rităţilor Locale din Moldova (CALM) a organizat o 
vizită de studiu în or. Lipcani, pentru a face cunoș-
tinţă cu experienţa întreprinderilor intercomuni-
tare din regiunea nord. Participanţii au afl at din 
prima sursă detalii despre conceptul de coopera-
re intercomunitară, dar și care sunt mecanismele 

de funcţionare a operatorului Comprod-Lipcani.  
Evenimentul este organizat de către Congresul 
Autorităţilor Locale din Moldova, în cooperare cu 
Programul Comun de Dezvoltare Locală, imple-
mentat de Guvernul Republicii Moldova, cu supor-
tul UNDP și UN Women și cu susţinerea fi nanciară 
a guvernelor Danemarcei și Suediei. 

În debutul întâlnirii, care a avut loc în incinta primăriei 
orașului Lipcani, edilul localităţii, Eugen Dumenco a salutat 
primarii din diferite localităţi ale regiunii nord și le-a rela-
tat detalii despre aceea cum a fost luată decizia de a înfi inţa 
o întreprindere intercomunitară, dar și care sunt benefi ciile 
acesteia. ”Este aproape imposibil să organizezi întreprinderi 
comunale în cadrul fi ecărei localităţi. Cauzele le știm prea 
bine: lipsa banilor, dar și incapacitatea de a crea o infras-
tructură durabilă. În cazul nostru, a fost reorganizată și mo-
dernizată întreprinderea de prestare a serviciilor comunale 
„Comprod-Lipcani“. Întreprinderea intercomunitară Lipcani 
a fost reutilată cu sprijinul fi nanciar al Programului Comun 
de Dezvoltare Locală Integrată. Din grantul în sumă tota-
lă de 100.000 dolari a fost procurat echipamentul necesar. 
Acum, întreprinderea oferă servicii de calitate în localităţile 
Lipcani, Criva, Drepcăuţi, Hlina, Șirăuţi și Slobozia-Șirăuţi. 
Astfel, în momentul de faţă, circa 14000 de locuitori au ac-
ces la servicii comunale de deszăpezire și întreţinere a dru-
murilor, evacuarea deşeurilor şi  amenajarea gunoiștilor, 
întreţinerea reţelelor electrice, dezvoltarea și mentenanţa 
sistemelor de apeduct etc.”, a menţionat edilul. 

În continuarea discuţiilor, Ghenadie Ivascenco, manager 
de proiect, Programul Comun de Dezvoltare Locală Integra-
tă al PNUD-Moldova, a menţionat că replicarea unor astfel 
de proiecte, care se bazează pe cooperarea intercomunitară, 
este o soluţie viabilă în situaţia în care din punct de vedere 
teritorial-administrativ Republica Moldova este o ţară foar-
te fragmentată, cu localităţi mici, care nu au capacitate să 
creeze și să gestioneze independent întreprinderi de acor-
dare a serviciilor.

Valentin Crăciun, director Comprod-Lipcani, le-a expli-
cat edililor interesaţi aspectele legale, organizaţionale și 
funcţionale  ale cooperării intercomunitare. Crăciun a mai 
menţionat că cel mai important benefi ciu care reiese din 
implementarea acestui proiect comun este capacitatea ce-
lor șase comunităţi de a rezolva cu forţe proprii  probleme la 
nivel local cu costuri reduse de până la 30 la sută.

Ulterior, participanţii la forumul regional au vizitat ÎM 
„Comprod-Lipcani», care este unul din cele 10 proiecte de 
cooperare intercomunitară implementate în mai multe 
raioane din Republica Moldova, care transcriu în practică 
prevederile Strategiei Naţionale de Descentralizare a Re-
publicii Moldova, aprobată de Parlamentul Republicii Mol-
dova în aprilie 2012. Valoarea totală a granturilor oferite 
este de 1 milion dolari SUA. Benefi ciari ai proiectului sunt 
peste 120 000 de  cetăţeni din 40 localităţi din RM. 

  
Evenimentul a fost organizat de către Con-

gresul Autorităţilor Locale din Moldova, în 
cooperare cu Programul Comun de Dezvoltare 
Locală, implementat de Guvernul Republicii 
Moldova, cu suportul UNDP şi UN Women și 
cu susţinerea fi nanciară a guvernelor Dane-
marcei şi Suediei.

SOLUŢII COMUNE PENTRU PROBLEME COMUNE: 



VOCEA
AUTORITĂŢILOR LOCALE

Buletin informativ
nr. 1 (28), 2016

16

SCHIMB DE EXPERIENŢĂ A OPERATORILOR DE FURNIZARE 
A SERVICIILOR DE APĂ ȘI CANALIZARE 

În cadrul atelierului au par-
ticipat circa 54 persoane, printre 
care  reprezentanţi ai Agenţiei 
de Dezvoltare Regională Sud, 
Asociaţia Moldova Apă Canal, 
Agenţia de Cooperare Internaţi-
onală a Germaniei, Ministerul 
Mediului, Congresul Autorităţi-
lor Locale din Moldova și direc-
torii întreprinderilor de alimen-
tare cu apă din R. Moldova etc.

Participanţii la atelier au 
făcut cunoştinţă cu aspecte-
le practice a reorganizării ÎM 
«Apă-Canal» Cahul în operator 
regional şi au efectuat o vizită 
de studiu la obiectele de ali-
mentare cu apă și de canalizare 
din raionul și orașul Cahul.

În cadrul atelierului de lu-
cru au fost prezentate aspectele 
practice a reorganizării operato-
rului Î.M. „Apă-Canal» Cahul  în 
operator regional (proiectul Mo-
dernizarea Serviciilor Publice 
Locale - AAC Cahul).

Consultantul GIZ, Sergiu 
Pleșca, a prezentat conceptul de 
regionalizare în contextul legis-
laţiei Republicii Moldova.

Ulterior, conform agendei, 
delegaţia a efectuat o vizită la 
sediul ÎM «Apă - Canal» Cahul, 
pentru a fi  informaţi asupra 
investiţiilor fi zice în infrastruc-
tura întreprinderii (tehnica de 
calcul, mobilierul, autospecia-
lele, reparaţia blocului adminis-
trativ), care au fost fi nanţate de 
către Guvernul Germaniei, prin 
intermediul Agenţiei de Coope-
rare Internaţională a Germaniei  
și implementat de Agenţia de 
Dezvoltare Regionale Sud. De 
asemenea, participanţii au vi-
zitat și staţia de tratare a apei 
potabile din or. Cahul pentru 
a se familiariza cu procesul de 
tratare a apei captate din r. Prut 
din or. Cahul.

Vizita de studiu s-a încheiat 
cu deplasarea  delegaţiei din 
Republica Moldova spre Româ-
nia, pentru a participa la vizita 
de studiu a operatorului Apă Vi-
tală Iași. După plan, managerii 
întreprinderilor prestatoare a 
serviciilor de apă şi canalizare 
urmează să preia experienţa eu-
ropeană în domeniul.

La Cahul, a avut loc un atelier de lucru, organizat în cadrul vizitei de studiu la obiectele din 
orașul Cahul și al  judeţului și municipiului Iași, România. Atelierul s-a desfășurat în sala de șe-
dinţă a Consiliului Raional Cahul, organizat de către Asociaţia Moldova Apă-Canal, în colabora-
re  cu GIZ Moldova. Evenimentul s-a desfășurat în perioada 27-29 octombrie 2015.

REPERE ALE PROCESULUI DE IMPLEMENTARE
”ÎMBUNĂTĂŢIREA MANAGEMENTULUI INTEGRAT 

Octombrie 2011 -  Organizarea primu-
lui atelier de coordonare la nivel inter-raio-
nal a comunităţilor din raionul Șoldănești, 
Florești și Rezina ce a dat start procesului de 
actualizare a Strategiilor raionale de dezvol-
tare socio-economică (SDSE), pe componenta 
managementului integrat al deșeurilor soli-
de, pentru a formula o viziune comună pen-
tru crearea unei sistem integrat al serviciului 
public de gestionare a deșeurilor.

Octombrie - decembrie 2012 - Sub-
contractarea echipei Centrului pentru Instru-
ire Avansată în domeniul Dezvoltării Rurale 
(SLE) a Universităţii Humboldt, Berlin, pen-
tru a propune modalităţi pentru consolidarea 
furnizorilor de servicii existenţi în ceea ce 
priveşte regionalizarea, susţinerea APL din 
raioanele Șoldăneşti, Rezina şi Floreşti în ac-
tualizarea capitolului MDS al SDSE.
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Februarie 2013 - Monitorizarea obiectului  „Con-
strucţia a 77 de platforme pentru colectarea deșeurilor 
menajere solide în localităţile Băhrinești, Prajila, Ghin-
dești și Gura Camencii“ din raionul Florești din Regiunea 
de Dezvoltare Nord. În calitate de membri ai comisiei de 
monitorizare au fost primarii localităţilor benefi ciare, re-
prezentanţi GIZ, ADR Centru, ADR Nord, Consiliul raional 
Florești și primăria Florești. Invitaţi în cadrul aceleiași 
comisii au fost reprezentanţi ai serviciilor deconcentrate 
din raionul Florești. Aceștia din urmă, au elaborat avizul 
de recepţie. 

Februarie 2013 - Transmiterea către benefi ciarii 
proiectului „Îmbunătăţirea sistemului integrat de ma-
nagement al deșeurilor solide în raioanele Șoldănești, 
Rezina și Florești“ - 3 autospeciale pentru colectarea și 
transportarea deșeurilor, autospecialele cu capacitatea de 
22 m3 și 14 m3  sunt echipate cu un mecanism special 
de ridicare și descărcare a containerelor de tip Euro, cu 
deșeuri.  Două autospecialele, repartizate Întreprinderii 
Municipale de salubritate din Șoldănești, iar una la Flo-
rești, folosite pentru colectarea și transportarea deșeuri-
lor menajere solide. Ele deservesc  localităţile partenere 
din cadrul proiectului din raioanele Șoldănești, Rezina și 
Florești.

Martie  2013 - Monitorizarea fi nală a construcţiei 
obiectului  „Platforma pentru depozitarea selectivă a de-
șeurilor menajere solide, lotul 9, în localităţile Băhrinești, 
Prajila, Ghindești și Gura Camencii“ din raionul Florești 
din Regiunea de Dezvoltare Nord. În calitate de membri 
ai comisiei de monitorizare au fost primarii localităţilor 
benefi ciare, reprezentanţi GIZ, ADR Centru, ADR Nord și 
operatorul economic. Invitaţi în cadrul aceleiași comi-
sii au fost reprezentanţi ai serviciilor deconcentrate din 
raionul Florești. Comisia a efectuat vizite în localităţile 
unde au fost construite platforme și au evaluat calitatea 
lucrărilor efectuate. În urma vizitelor comisia de recepţie 
a constatat că lucrările sunt îndeplinite conform docu-
mentaţiei de proiect.

 
Aprilie 2013 - Inaugurarea sediul renovat pentru 

prestatorul de servicii Î.M. „Regia-Apă Șoldănești“. La 

eveniment au fost prezenţi peste 70 de persoane, printre 
care reprezentanţi ai autorităţilor naţionale, regionale și 
locale. Invitaţii au subliniat importanţa că toţi cetăţenii să 
benefi cieze de servicii publice de calitate, pe de o parte, și 
să fi e responsabili și grijulii cu mediul înconjurător, pe de 
altă parte. Sediul Î.M. „Regia-Apă Șoldănești“ a fost recon-
struit, valoarea lucrărilor cifrându-se la cca 940 de mii de 
lei. Pentru a optimiza capacităţile operaţionale ale între-
prinderii, au fost procurate mașini specializate în valoare 
de peste 24 de milioane de leI: echipament pentru recicla-
re, compactare, buldozere, tractoare, uniforme pentru cei 
30 de angajaţi și achiziţionată tehnică pentru ofi ciu.

 

Aprilie 2013 - Procurarea a  trei  automobile de 
marca RENAULT, la etapa de implementare a proiectu-
lui „Îmbunătăţirea sistemului integrat de management al 
deșeurilor solide în raioanele Șoldănești, Rezina și Floreș-
ti“, care au fost destinate pentru prestarea serviciilor de 
către Întreprinderile Municipale din Șoldănești, Florești 
și Cotiujeni. În urma procedurilor de achiziţie publică 
drept câștigător pentru procurarea acestor mașini a fost 
desemnată fi rma Bras SRL din România. 

Ianuarie-iunie 2014 - Informarea locuitorilor rai-
oanelor Şoldăneşti, Floreşti şi Rezina despre benefi ciile 
colectării separate a deşeurilor şi responsabilitatea ce-
tăţenilor de a achita la timp facturile pentru acest ser-
viciu public. Campania, cu genericul „Pentru sănătate şi 
un mediu mai curat, colectează deşeurile separat“ a fost 
desfăşurată de Agenţiile de Dezvoltare Regională Centru 
şi Nord, cu sprijinul fi nanciar al Guvernului Germaniei. 
Serviciul de colectare separată a deşeurilor a demara în 
primăvara-vara lui 2014. Costul lunar al acestui serviciu 
estede de 8 lei de persoană pentru locuitorii satelor şi 10 
lei de persoană pentru locuitorii oraşelor.  Sloganul cam-
paniei, „Pentru sănătate şi un mediu mai curat, colecte-
ază deşeurile separat“, însoţeşte cele 20.000 de broşuri, 
care sunt distribuite cetăţenilor în cadrul celor 35 de în-
tâlniri publice preconizate.

Ianuarie-iunie 2014 - Organizarea şedinţei cu 
Specialiști din cadrul Secţiei managementul proiectelor 
(SMP) a ADR Centru, consultanţi ai Agenţiei de Cooperare 
Internaţională a Germaniei (GIZ), primarul or. Șoldănești, 
directorul Regia - Apă Șoldănești, proiectantul și coordo-
natorul  local de proiect, discutând posibilitatea  aprobării 
localului, amplasării liniei de balotare și sortare, procura-
te în cadrul proiectului, și punerea acesteia în funcţiune.

 În cadrul ședinţe au fost discutate și responsabilităţi-
le parţilor  implicate în iniţierea procesului de colectare 
a deșeurilor.

Ianuarie 2015 - Autorităţile publice locale (27 de 
primari) și reprezentanţi ai organizaţiilor neguverna-
mentale din raionul Florești reuniţi  pentru a participa 
la ședinţa de iniţiere în procesul de elaborare a capitolu-
lui „Managementul deșeurilor solide” (MDS) din Strategia 
de dezvoltare socio-economică a raionului Florești (SDSE 
Florești). 

A PROIECTULUIPILOT: 
AL DEȘEURILOR SOLIDE ÎN RAIOANELE 
ȘOLDĂNEȘTI, REZINA ȘI FLOREȘTI”
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Proiectul „Migraţie şi dezvol-
tare locală” va fi  implementat în 
perioada 2015 – 2017 în partene-
riat cu Guvernul Republicii Mol-
dova, autorităţile publice locale, 
organizaţiile nonguvernamenta-
le locale, sectorul privat, popu-
laţia, inclusiv migranţii originari 
din comunităţile-ţintă. 

Per total, 25 de sate şi oraşe 
de pe întreg teritoriul Republicii 
Moldova vor fi  parte a proiectului.

CONTEXT
Conform studiilor recente, 

circa 479 mii de moldoveni sunt 
migranţi, 370 mii afl îndu-se 
în migraţie pe termen lung, iar 
109,000 sunt migranţi circulari. 
Începînd cu 2010, migraţia și 
dezvoltarea au fost recunoscute 
atît de către autorităţile naţio-
nale cît și de către comunitatea 
internaţională ca un subiect im-
portant pe agenda de dezvoltare 
a ţării. 

Deşi există anumite succe-
se la nivel naţional în domeniul 
integrării migraţiei în politici de 
dezvoltare locală, nu este o le-

gătură coerentă și programatică 
între autorităţile publice centrale 
și locale în acest domeniu. Sunt 
limitate capacităţile de a implica 
pe deplin membrii comunităţii, în 
special femeile și bărbaţii migra-
nţi, pentru a-și aduce contribuţia 
la dezvoltarea comunităţilor de 
baștină, cu accent pe îmbună-
tăţirea serviciilor de bază la nivel 
local, transferul de cunoștinţe și 
competenţe, precum și oportuni-
tăţi de angajare și generatoare de 
venituri. 

De asemenea, există o lipsă de 
capacităţi instituţionale, cunoști-
nţe și modele viabile, care să per-
mită implementarea efi cientă a 
politicii în domeniul M&D, a unui 
program efi cient de implicare și 
de mobilizare a comunităţii. Au-
torităţile publice locale, rareori, 
abordează acest aspect, ceea ce, 
într-o mare măsură, împiedică 
canalizarea eforturilor de dezvol-
tare locală. Astfel, valorifi carea 
migraţiei în favoarea potenţia-
lului de dezvoltare sau pentru 
reducerea consecinţelor negative 
ale acestui fenomen asupra dez-
voltării locale nu au loc.

MIGRAŢIE ȘI DEZVOLTARE LOCALĂ, 
UN NOU START

Programul Naţiunilor Unite pentru Dezvoltare în Moldova 
a lansat Proiectul „Integrarea Migraţiei în Dezvoltarea Loca-
lă” (denumirea prescurtată – „Migraţie și dezvoltare locală” 
(MiDL) care presupune abilitarea și mobilizarea migranţilor 
pentru o dezvoltare locală durabilă. Acest proiect este par-
te componentă a unei intervenţii multianuale a Agenţiei El-
veţiene pentru Dezvoltare și Cooperare (SDC) în domeniul 
migraţiei și dezvoltării (M&D) și va fi  implementat în cadrul 
unui parteneriat cu alte două proiecte de către Misiunea în 
Moldova a Organizaţiei Internaţionale pentru Migraţie și 
Agenţia Internaţională pentru Informaţie din Ţara de Origi-
ne (IASCI/NEXUS).

PERIOADA 
DE IMPLEMENTARE
2015 – 2017

ENTITATEA 
RESPONSABILĂ 
DE IMPLEMENTARE
Programul Naţiunilor Unite 
pentru Dezvoltare 
în Moldova

BUGETUL
1 941 385 USD

INSTITUŢIA 
FINANŢATOARE
Agenţia Elveţiană 
pentru Dezvoltare 
și Cooperare (SDC)

OBIECTIVELE 
PROIECTULUI

Proiectul „Migraţie şi dez-
voltare locală” are ca și obiectiv 
principal asistarea comunităţilor 
afectate de migraţie în vederea 
îmbunătăţirii serviciilor locale, 
și anume: aprovizionarea cu apă 
și sanitaţie,  servicii sociale, de 
educaţie şi de sănătate, precum 
și accesul la oportunităţi genera-
toare de venituri (reîncadrarea în 
cîmpul muncii, susţinerea în dez-
voltarea de afaceri). 

Avînd în vedere contextul 
specifi c al dezvoltării locale, si-
tuaţia actuală și necesităţile, 
proiectul are două obiective prin-
cipale: 

Obiectivul 1: Ministerul 
Muncii, Protecţiei Sociale și Fa-
miliei și Agenţia Naţională pen-
tru Ocuparea Forţei de Muncă 
vor fi  abilitate, vor avea capa-
cităţi și resurse pentru a presta 
servicii calitative de reîncadrare 
în cîmpul muncii a tuturor per-
soanelor revenite;  

Obiectivul 2: Autorităţile 
publice locale vor avea capacităţi 
și resurse de a implica membrii co-
munităţii, inclusiv migranţii, prin 
promovarea transferului de cunoș-
tinţe (know-how) din străinătate 
în scopul îmbunătăţirii serviciilor 
esenţiale locale, precum şi prin 
oferirea de oportunităţi pentru ac-
tivităţi generatoare de venituri. 

REZULTATE 
ȘI ACTIVITĂŢI 
ALE PROIECTULUI  

Ministerul Muncii, Protecţi-
ei Social și Familiei (MMPSF) și 
Agenţiile teritoriale de Ocupare a 
forţei de Muncă (ATOFM) dispun 
de cadrul de politici, instituţional 
şi bugetar necesar pentru presta-
rea serviciilor de reîncadrare în 
cîmpul muncii; 

Punctele focale pentru rein-
tegrare din cadrul Agenţiilor Te-
ritoriale de Ocupare a Forţei de 
Muncă dispun de toate instru-
mentele necesare, cunoștinţe 
și competenţe pentru a acorda 
susţinere pentru reîncadrarea în 
cîmpul muncii a persoanelor re-
venite, în colaborare strînsă cu 
NEXUS, SYSLAB și BCIS;

Autorităţile publice locale 
dispun de cunoștinţe, abilităţi și 
instrumente necesare pentru a 
se implica în comun cu membrii 
comunităţii, inclusiv migranţii în 
proiectarea și punerea în aplicare 
a serviciilor publice îmbunătăţite 
(apă și sanitaţie, servicii de ocro-
tire a sănătăţii, educaţie și socia-
le) și a iniţiativelor generatoare 
de venituri;

Migranţii, în comun cu au-
torităţile publice locale dispun 
de capacităţi, modele și compe-
tenţe pentru a crea și gestiona 
mecanisme inovatoare de suport 
și Asociaţii de Băștinași (AdB) la 
nivel de raion/oraș/comunitate 
pentru transferul de cunoștinţe 
și competenţe, îmbunătăţirea 
serviciilor locale și activităţi ge-
neratoare de venituri;

Populaţia și publicul cheie 
conștientizează potenţialul mi-
graţiei pentru dezvoltarea locală.

BENEFICIARII 
PROIECTULUI

Autorităţile locale, migranţii, 
membrii comunităţii, inclusiv 
femeile, copiii, persoanele în eta-
te, persoanele cu dizabilităţi și 
minorităţile din 25 sate şi oraşe 
din regiunea Nord, Centru și Sud, 
inclusiv Găgăuzia.

ADRESA PROIECTULUI
Moldova, Chişinău, MD-2012 
str. Nicolae Iorga 21, et. 3
Tel./fax: +373 22820840
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Sergiu Ceauș, Secretar Gene-
ral adjunct al Guvernului a ţinut 
să felicite primarii cu faptul că 
localităţile pe care le reprezintă 
au fost selectate în calitate de 
partenere ale Proiectului. „Guver-
nul Republicii Moldova mizează 
foarte mult pe suportul cetăţeni-
lor plecaţi la muncă peste hotare. 
Utilizarea acestui potenţial nu 
este posibilă în deplină măsură 
mizând doar pe remitenţe. Aces-
ta este un proces complex care 
necesită implicarea autorităţilor 
centrale, dar şi locale în a stimu-
la concetăţenii noştri să fi e parte 
a dezvoltării locale. Sunt sigur 
că prin intermediul acestui proi-
ect va fi  dat start unor modele de 
dezvoltare locală cu suportul mi-
granţilor”, a declarat Ceauş.

Olesea Cazacu, Manager de 
Proiect MiDL a făcut o prezentare 
extinsă a activităţilor proiectului. 
„Proiectul „Migraţie şi dezvoltare 
locală” are ca și obiectiv principal 
asistarea comunităţilor afectate 
de migraţie în vederea îmbună-
tăţirii serviciilor locale, și anume: 
aprovizionarea cu apă și sani-
taţie,  servicii sociale, de educaţie 
şi de sănătate, precum și accesul 
la oportunităţi generatoare de 
venituri (reîncadrarea în cîmpul 
muncii, susţinerea în dezvoltarea 

de afaceri). Proiectul „Migraţie şi 
dezvoltare locală” va fi  implemen-
tat în perioada 2015 – 2017 în 
parteneriat cu Guvernul Republi-
cii Moldova, autorităţile publice 
locale, organizaţiile nonguverna-
mentale locale, sectorul privat, 
populaţia, inclusiv migranţii ori-
ginari din comunităţile-ţintă. În 
total, 25 de sate şi oraşe de pe în-
treg teritoriul Republicii Moldova 
vor fi  parte a proiectului”.

Angela Stafi i, expert în dome-
niul migraţiei a ţinut să menţi-
oneze că 38,6% din gospodăriile 
din Moldova au avut una sau mai 
multe persoane care au practicat 
migraţie internaţională și / sau 
mobilitate geografi că (mobilitate 
internă), iar 29,4% din gospodării 
au avut unul sau mai mulţi sau 
toţi membrii în migraţie inter-
naţională, fi e pe termen lung sau 
sezonier.

„Unde sunt inginerii, medicii 
şi profesorii din localităţile Dvs.? 
Ce au făcut autorităţile locale din 
Moldova pentru ca remitenţele să 
nu fi e folosite doar în consum? Ce 
câştigă localitatea în rezultatul 
migraţiei? Cum poate fi  folosită 
migraţia în mod efi cient pentru 
prosperarea localităţii de başti-
nă?”, sunt doar câteva întrebări pe 
care experta în migraţie le-a adre-

PRIMA ÎNTÂLNIRE A PRIMARILOR PARTENERI 
AI PROIECTULUI MIGRAŢIE ŞI DEZVOLTARE LOCALĂ

Primarii parteneri ai Proiectului Migraţie şi Dezvoltare Locală au participat 
pe 3 decembrie 2015 la prima întâlnire din cadrul Proiectului

sat primarilor, în calitate de actori 
principali în generarea şi imple-
mentarea soluţiilor pentru dezvo-
latrea locală cu ajutorul migraţiei.

În sesiunea interactivă de 
dezbateri, primarii şi-au expus 
părerile referitor la potenţialul 
migraţiei în dezvoltarea comu-
nităţilor, dar şi instrumentele 

necesare de folosit în acest scop. 
Printre acestea, au fost menţio-
nate: susţinerea migranţilor în a 
iniţia afaceri la nivel local, ceea 
ce va mări numărul locurilor de 
muncă şi încasările la buget; im-
plicarea migranţilor în crearea 
de servicii pentru toate păturile 
sociale; iniţierea grupurilor de 

voluntariat la nivel local etc.
Toţi cei prezenţi şi-au arătat 

disponibilitatea de a contribui în 
a fi  mici laboratoare în iniţierea 
de proiecte viabile în domeniul 
migraţiei şi dezvoltării locale. 
Unul dintre motto-urile identifi -
cate de primari a fost: „Migrează 
liniştit şi revino investind”.

INSTRUIŢI  ÎNSEAMNĂ PUTERNICI! 
Primăriile devin puternice atunci 

când aleșii locali sunt în căutare per-
manentă să își îmbunătăţească cu-
noștinţele și abilităţile profesionale.
Toate acestea pentru a cunoaște legis-
laţia, drepturile și obligaţiunile. Or, 
numai în acest fel pot fi  în totalitate 
în serviciul localităţii și al oamenilor.

ÎMBUNĂTĂŢIREA 
CUNOȘTINŢELOR 
SPECIALIȘTILOR 
DIN PRIMĂRII

În timpul celor trei ani de implemen-
tare a Programului Comun de Dezvoltare 
Locală Integrată (PCDLI), funcţionarii cu 
poziţii cheie în primăriile ţintă ale progra-
mului au participat la instruiri speciali-
zate și au fost consultaţi în domeniile lor 
de activitate, cum ar fi : managementul 
resurselor umane, achiziţiile publice, ma-
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nagementul proprietăţii, fi nanţlee publice 
locale și administrarea taxelor și impozi-
telor locale, elaborarea proiectelor, utiliza-
rea computerului și sost -urilor specializa-
te. Ion Cărpineanu, primarul de Cărpineni 
(Hâncești) consideră că instruirile temati-
ce au fost foarte utile. 

„Am descoperit aspecte pe care eu, 
ca și primar, nu le cunoșteam. Am avut 
ocazia să-mi dezvolt metodologii de lucru 
mai efi ciente. De asemenea, am înţeles de 
ce se întâmplă multe în domeniul fi na-
nţelor publice locale şi cuum aceste mo-
mente pot fi  eradicate, am conştientizat 
raportul dintre „respectarea tradiţiilor” 
versus a legilor când administrăm pro-
prietatea publică. În general, primăriile 
rurale au puţini specialiști califi caţi și 
pârghii să îi atragă. De aceea, este foarte 
important să acordăm atenţie dezvoltării 
profesionale continue”.

Ludmila Magu, secretarul consiliului 
local din Cupcini consider că aceste in-
struiri au fost extrem de utile, cu infor-
maţie binevenită, pentru fi ecare specialist 
în parte în domeniul lui de activitate. „Eu 
personal, la cursurile de resurse umane, 
domeniul meu de responsabilitate, am afl at 
multe detalii noi și schimbări cu care tre-
buie să trebuie să ţinem pasul”.

SPORIREA CAPACITĂŢILOR 
ADMINISTRATIVE 
ȘI INSTITUŢIONALE 
ALE PRIMĂRIILOR

Pentru a putea oferi servicii mai efi ci-
ente pentru oamenii din comunităţile ru-
rale, cele 30 de primării din cadrul PCDLI 
au fost sprijinite să își îmbunătăţească 
capacităţile instituţionale. După analiza 
problemelor și necesităţilor, primăriile au 
elaborat planuri de consolidare a capaci-
tăţilor instituţionale și au implementat 
proiecte  de dezvoltare instituţională, cu 
sprijinul programului. Prin intermediul 

acestor proiect, jumătate din primării au 
renovat și creat condiţii adecvate pentru 
ședinţele comunitare și cele ale consilii-
lor locale, au îmbunătăţit comunicarea cu 
membrii comunităţilor prin intermediul 
panourilor și buletinelor informative (12 
comunităţi) și radioului/difuzoarelor loca-
le (2 comunităţi). 

Majoritatea primăriilor pot activa 
mai efi cient utilizând echipament mo-
dern și sost -uri, iar în trei dintre ele au 
fost îmbunătăţite condiţiile de lucru 
pentru funcţionari prin renovarea sis-
temelor de încălzire. Accesul la servici-
ile primăriilor s-a îmbunătăţit odată cu 
instalarea rampelor, birourilor primăriei 
în satele din comună în trei comunităţi, 
precum și a biroului cu relaţii cu publi-
cul/ghișeului unic etc. 

Potrivit lui Vasile Casian, primarului 
de Sculeni (Ungheni): ”Deseori, oamenii nu 
ştiu cui anume să se adreseze cu proble-
ma pe care o au, ceea ce creează confuzii 
şi sustrage specialiştii de la muncă. Biroul 
relaţii cu publicul din primărie funcţione-
ază după principiul ghişeului unic şi asi-
gură gestionarea corectă şi mai efi cientă a 
solicitărilor oamenilor”. 

VIZITE  DE STUDIU LOCALE

Pe parcursul activităţii programului 
am constatat că foarte multe primării din 
ţară au experienţe pozitive pe care le pot 
împărtăşi altor localităţi în calitate de 
bune practici. Acesta a fost unul dintre 
instrumentele aplicate de PCDLI pentru 
instruirea primarilor şi funcţionarilor din 
primării. 

O opinie larg împărtășită de primari 
este că aceste vizite în satele și comune-
le conduse de colegii lor primari din alte 
localităţi din ţară le-au oferit posibilitatea 
de a vedea lucruri, care nici nu bănuiau că 
există în Moldova.

 „A fost o vizită extraordinar de utilă. 
Nu este neapărat să mergem peste hotare 
în vizite de studiu, avem foarte multe de 

învăţat de la primarii din diverse localităţi 
de la noi din ţară. Am fost extraordinar de 
uimită de parteneriatele transfrontaliere 
stabilite de primarul de Colibaşi cu Româ-
nia şi Ucraina. De asemenea, am avut ce 
învăţa de la primarul s. Giurgiuleşti”, su-
sţine Valentina Ceauşceac, primar de Sîn-
gereii Noi (Sângerei) despre una din cele 
șase vizite de studiu organizate de PCDLI 
în diferite localităţi ale Republicii Moldo-
va, pentru primarii din localităţile ţintă 
ale programului.

VIZITE DE STUDIU 
INTERNAŢIONALE

Pe parcursul celor trei ani de imple-
mentare a PCDLI, primarii din localităţi-
le ţintă au vizitat mai multe ţări pentru 
a prelua idei și exemple de bune practice 
și pentru a crea parteneriate cu localităţi-
le vizitate. Astfel, în Polonia primarii s-au 
informat despre instrumente de modele 
de dezvoltare locală economică și îmbună-
tăţirea serviciilor locale, în Estonia – des-
pre inovaţii și servicii electronice, iar în 
România și Ucraina  și–au îmbogăţit cu-

noștinţele despre dezvoltarea locală, regi-
onală și transfrontalieră și au stabilit par-
teneriate pentru proiecte transfrontaliere.

Valeriu Guţu, primarul de Cioreşti (Nis-
poreni), după vizita de studiu din Estonia, 
se întreabă: „De ce în Estonia este posibil, iar 
în Moldova lucrurile se mişcă atât de greu? 
Este de apreciat investiţia în primarii din R. 
Moldova pe care o face PCDLI. Ne întoarcem 
acasă şi mai motivaţi să facem lucruri inte-
ligente în folosul cetăţenilor noştri”.

Primarul satului Chişcăreni, raionul 
Sângerei, Silvia Ţurcanu, relata după vi-
zita de studiu din Polonia: „Dacă până 
acum îmi imaginam vag parcursul pentru 
dezvoltarea economică a localităţii Chişcă-
reni, acum am exemple foarte bune pe care 
vreau să le transpun în viaţă împreună cu 
întreaga echipă a primăriei şi cu comuni-
tatea. Am înţeles cum poate fi  dezvoltată o 
zonă care nu are foarte multe posibilităţi 
industriale, cum trebuie valorifi cat turis-
mul rural.”

ÎNTÂLNIRILE TRIMESTRIALE 
ALE PRIMARILOR

O dată în trimestru, primarii din loca-
lităţile benefi ciare ale PCDLI se întruneau 
întrunit pentru a discuta despre subiecte 
și problemele care, deseori, erau comune. 
Reprezentanţii diverselor instituţii publi-
ce și partenerilor de dezvoltare au discu-
tat cu primarii despre politicile publice și 
subiecte actuale pentru administraţia pu-
blică locală, cum ar fi : descentralizare și 
reformele în sistemul de fi nanţe publice 
locale, agenda de e-guvernare, activităţi 
culturale și pentru tineret, dezvoltare eco-
nomică locală, implementarea proiectelor 
și oportunităţi de fi nanţare etc. 

În opinia lui Pavel Codreanu, primar 
de Ruseștii Noi (Ialoveni), aceste întâl-
niri au fost minunate, binevenite și foar-
te utile. „Am afl at lucruri foarte utile de 
la colegii mei din experienţa lor practică, 
am luat multe materiale necesare, după 
care m-am străduit să le implementez și 
în localitatea mea. Am avut parte de in-
vitaţi deosebiţi care ne-au vorbit despre 
subiecte relevante și interesante pentru 
noi. Dar cel mai important este faptul că 
noi, primarii din Program, ne-am împri-
etenit, ne contactăm și ne ajutăm cu sfa-
turi când avem nevoie”.

INSTRUIŢI  ÎNSEAMNĂ PUTERNICI! 
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IT ȘI INOVAŢII 
ÎN GUVERNAREA 
LOCALĂ

Primăriile benefi ciare ale PCDLI s-au 
dovedit a fi  deschise pentru inovaţii și 
schimbare în activitatea lor de fi ecare zi. 
După cursurile în domeniul IT, jumăta-
te din primării au elaborat pagini web și 
majoritatea și-au sporit prezenţa online 
pe reţelele de socializare. ”Pentru primă-
ria noastră pagina web este un instrument 
care ne ajută să informăm mai bine locui-
torii despre activităţile noastre, ne strădu-
im să postăm cât mai multă informaţie de 
interes public, facem ședinţele locale publi-
ce online. Tot online afl ăm și opinia locui-
torilor orașului despre problemele locale”, 
consideră Larisa Ciornaia, viceprimar de 
Lipcani (Briceni).

Prin inovaţie primăriile sunt mai 
aproape oameni și necesităţile lor. Cu su-
sţinerea PCDLI, patru primării au testat 
diverse soluţii tehnice pentru a îmbună-
tăţi comunicarea cu cetăţenii și serviciile 
locale, cum ar fi  sisteme GPS de monito-
rizare a echipamentelor tehnice, site-ul 
resurselor agricole, forţei de muncă și 
serviciilor locale, utilizarea SMS-urilor și 
transmisiunilor online pentru informa-
rea și comunicarea cu cetăţenii La Sa-
rata Galbenă a fost implementat un  un 
program pentru evidenţa şi monitorizare 
a consumului şi plăţile pentru serviciile 
comunale, precum şi pentru distribui-
rea facturilor direct către client. „Toate 
acestea vor contribui la îmbunătăţirea 
calităţii prestării serviciilor şi la o tran-
sparentizare a întreg procesului”, este de 
părere Ştefan Vlas, primarul de Sărata 
Galbenă. 

INSTRUIREA NOILOR 
ALEȘI LOCALI 

Începând cu anul 2007 PCDLI a susţi-
nut dezvoltarea locală durabilă prin in-
struirea noilor aleşilor locali după fi ecare 
scrutin al alegerilor locale, desfășurând 
astfel trei runde de instruiri la nivel naţi-
onal. Pentru fortifi carea cunoștinţelor, cei 
circa 12000 de aleși locali au primit cea de 
a treia ediţie actualizată a Ghidului alesu-
lui local. În același timp, de acum înainte, 
acest tip de instruiri vor putea fi  accesate 
online de către aleşii locali graţie creării 
unei platforme de instruire la distanţă de 
către Academia de Administrare Publică 
cu suportul PCDLI.

“Pe parcursul lunii noiembrie 2015, 
toţi primarii din ţară au învăţat cum 
să îmbunătăţească procesul decizional 
la nivel local, care sunt competenţele 
aleșilor locali, performanţa bugetară și 
buna gestionare a serviciilor de utilitate 
publică. În contextul în care aproximativ 
jumătate dintre primarii din Republica 
Moldova sunt la primul mandat după 
alegerile locale din vara anului curent, 
aceste instruiri sunt foarte necesare. Pe 
de altă parte, edilii cu mandate repetate, 
au solicitat în repetate rânduri instruiri 
în contextul reformei de descentraliza-
re”, a precizat Aurelia Ţepordei, director 
al Departamentului Dezvoltare Profesio-
nală din cadrul Academiei de Adminis-
trare Publică.

În debutul seminarului, expertul CALM, 
Irina Luncașu, a salutat participanţii și le-a 
prezentat o scurtă incursiune în conceptele 
și metodele dimensiunii de gen. Luncașu a 
menţionat că implicarea tuturor cetăţeni-
lor, fără discriminare sau neglijare de orice 
gen, poate reprezenta un suport important 
pentru localităţi. Având un potenţial încă 
neexploatat, femeile pot să oferi comuni-
tăţii experienţa și priceperea lor. Rămâne 
de făcut un apel potrivit către ele.

În continuare, Irina Caisîn, reprezen-
tant al Direcţiei de Politici de asigurare a 
egalităţii între femei si bărbaţi a MPSF a 
expus participanţilor principalele aspecte 
ale cadrului legal naţional în ceea ce pri-
vește dimensiunea de gen. În acest sens, 
autorităţile au adaptat și continuă să 
adapteze normele naţionale la standarde-
le europene, asigurând astfel un echilibru 
în societate.

 Un adevărat transfer de informaţii a 
fost realizat de Ludmila Malcoci, expert 

naţional, dr. hab. Sociologie, care, într-o 
manieră interactivă, a informat partici-
panţii cum să abordeze în cel mai corect 
și efi cient mod dimensiunea de gen în  
implementarea proiectelor de infrastruc-
tură, în planurile de dezvoltare socio-eco-
nomică și în procesul de luare a decizii-
lor la nivel local. De asemenea, un accent 

DIMENSIUNEA DE GEN, ABORDARE 
PENTRU DEZVOLTARE

În data de 10, 11 și 13 noiembrie, 
Congresul Autorităţilor Locale din 
Moldova (CALM), cu suportul Proi-
ectului USAID de Susţinere a Autori-
tăţilor Locale din Moldova și Proiec-
tul GIZ de Modernizare a Serviciilor 
Publice Locale, petrece o serie de 
instruiri pentru membrii săi cu gene-
ricul ”Integrarea dimensiunii de gen 
în serviciile publice locale”, în cadrul 
cărora edilii sunt informaţi despre 
modalităţile de integrare a dimensi-
unii de gen în procesul de luare a de-
ciziilor la nivel local, în strategiile de 
dezvoltare locală și în proiectele de 
dezvoltare locală. Astf el,    reprezen-
tanţii APL fac cunoștinţă cum pot să 
lanseze iniţiative pozitive, asigurând 
un acces și o participare egală, prin 
prisma dimensiunii de gen.

preponderent a fost pus pe importanţa 
componentei comunicaţionale, unica în 
stare să asigure transparenţa proiectelor, 
deciziilor, dar și accesul la informaţiile de 
interes public. Primarii  au participat activ 
la discuţii și au exemplifi cat prin situaţii 
reale din localităţile pe care le gestionează 
importanţa acestor deziderate. 

Egalitatea de gen este un aspect indis-
pensabil în planifi carea locală, elaborarea 
bugetului, luarea deciziilor la nivel local, 
prestarea serviciile publice, implicarea ce-
tăţenilor, scrierea propunerilor de fi nanţa-
re către diverşi donatori, etc.

Instruirile sunt realizate de Con-
gresul Autorităţilor Locale din 
Moldova, cu suportul Proiectului 
USAID de Susţinere a Autorităţilor 
Locale din Moldova și Proiectul GIZ 
de Modernizare a Serviciilor Publice 
Locale.  
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Pe lângă transferul de bune 
practici, edilii benefi ciază de su-
portul unor experţi reputaţi în 
domeniu, care le-au expus cu lux 
de amănunte cum pot utiliza în 
folosul comunităţii proiectele 
care vizează promovarea egali-
tăţii de gen în societate, prin im-
plicarea cetăţenilor în procesul 

de administrare și gestionare a 
treburilor publice.

Scopul acestei instruiri, care 
va avea loc în trei etape,  este de 
a ajuta participanţii să ajungă 
la o înţelegere a utilităţii urmă-
ririi respectării egalităţii de gen 
ca obiectiv și utilitatea bugetă-
rii sensibile la gen la nivel local 

BUGETAREA SENSIBILĂ LA DIMENSIUNEA 
DE GEN, ÎN BENEFICIUL COMUNITĂŢII

Congresul Autorităţilor Locale din Moldova, în parte-
neriat cu UN Women și Academia de Studii Economice din 
Moldova a lansat o campanie de informare a membrilor săi, 
în cadrul Proiectui regional privind promovarea politicilor 
sensibile la gen în Europa de Sud-Est, faza II, susţinut de UN-
Women.

pentru atingerea acestui obiectiv.
Experţii prezenţi au informat 

edilii privind politicile și strate-
giile care promovează egalitatea 
de gen în Republica Moldova, 
particularităţile demografi ce ale 
conceptului de gen, dar și in-
fl uenţa aspectului de gen asupra 
pierderilor demografi ce și econo-
mice. Potrivit acestora, primarii 
localităţilor ar trebui să ţină cont 
de potenţialul enorm pe care 
îl au femeile și să le implice în 
cadrul proiectelor iniţiate. ”În 
marea majoritate, femeile sunt 
acelea care gestionează bugetul 

gospodăriei.  Cercetările arată că 
femeile sunt mai bune la utiliza-
rea resurselor gospodăriei pentru 
cauze de interes comun, cum ar 
fi  învăţământul, alimentele, pla-
nifi carea pentru viitor. Producă-
torii devin tot mai conștienţi de 
femei în calitate de piaţă emer-
gentă.  Angajatorii devin tot mai 
conștienţi de ceea ce pierd atunci 
când femeile nu-și realizează po-
tenţialul și la majorarea produc-
tivităţii când femeile și bărbaţii 
lucrează împreună”, au menţio-
nat vorbitorii.

Participanţii au oferit exem-

ple din localităţile lor și au par-
ticipat activ la sesiunea de între-
bări și dezbateri.

Seminarele sunt organizate 
de Congresul Autorităţi-
lor Locale din Moldova, în 
parteneriat cu UN Women şi 
Academia de Studii Econo-
mice din Moldova  în cadrul 
proiectului: “Promovarea 
politicilor sensibile la di-
mensiunea de gen din Euro-
pa de Sud-Est”, implementat 
cu suportul fi nanciar al 
UNWomen.
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PRIMARII CALM, PRIMARII CALM, 

AI DESCENTRALIZĂRII AI DESCENTRALIZĂRII 

PROMOTORI PROMOTORI 

ȘI ŢĂRII! ȘI ŢĂRII! 
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